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رئیس کل بانک مرکزی:

بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار 
منابع ارزی داریم

نرخ تورم نقطه ای 
اردیبهشت کاهش یافت

افزایش ۵۰ هزار 
میلیارد تومانی سرمایه 

بانک های دولتی

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

دلایل ریزش 
نرخ ارز 

همانگونه کــه بارها تاکید 
کرده ایم بازار ارز و سکه در 
ایران متاثــر از مذاکرات و 
فضای سیاسی است. اینکه 
تصور شود فقط مسائل اقتصادی در کاهش نرخ ارز 
و ریزش آن به چند کانال پایین تر موثر بوده است 
کمی از واقعیت به دور اســت. هرچند ارتباطاتی 
که در چند ماه اخیر برقرار شــده از جمله رابطه با 
صندوق بین امکللی پــول، بانک جهانی، افزایش 
صادرات و برگشت پول های ایران که در کشورهای 
دیگر بلوکه شده بود، کمک موثری به کاهش نرخ 

ارز کرده است...

  یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی 
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خدمات دانش بنیان ها 
برای محرومیت زدایی

قیمت ها در بازار ارز همچنان روند نزولی را طی می کند

سقوط  ادامه دار قیمت  دلار 
صفحه3

صفحه3

ثبات  در  بازار مواد  غذایی
برنج    ایرانی   ۳۵  درصد   ارزان   شد 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهــوری از همــکاری ۲۸ دســتگاه اجرایی در 
نخستین رویداد نمایشگاه فناوری ها و محصولات 
محرومیت زدا خبر داد. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در نشست خبری اولین دوره نمایشگاه فناوری ها و 
محصولات محرومیت زدا که امروز ۲۱ خردادماه در 
محل معاونت علمی ریاست جمهوری برگزار شد، 
ضمن اشاره به اینکه ۲۸ دستگاه اجرایی کشور برای 
پیشرفت آبادانی و عدالت کنار این رویداد هستند تا 
به مناطق کمتر توجه شده بیشتر بپردازیم، گفت: 
برای این کار ملی که وظیفه دینی و انسانی ما است، 
ابتدا باید با یکدیگر همصدا شویم؛ صرف کنار هم قرار 
گرفتن دســتگاه ها به نظرم برکت بزرگی است که 
خداوند توفیق آن را به ما داده است. معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با 
بیان اینکه محرومیــت مناطق محروم، محرومیت 
توجه است نه محرومیتِ اســتعدادها و قابلیت ها، 
گفت: همواره سرزمین هایی که قابلیت هایشان دیرتر 
کشف شده، اتفاقاً فرصت های اقتصادی و توسعه ای 
بیشتری دارند. برنامه ملی آبادیران به دنبال این است 
که توجهات علمی، سرمایه گذاری و اقتصاد بنیان را 
به نقاط کشور که پر از ظرفیت و پتانسیل هستند اما 
کمتر به آنها توجه شــده ببرند. خروجی این توجه 
در درجه اول احساس تعلق اســت. وی با اشاره به 
اینکه به واسطه دست نخورده بودن مناطق محروم، 
فرصت های اقتصادی بسیاری شکوفا می شود، گفت: 
در این نمایشگاه ۳۰۰ شرکت دانش بنیان که تجربه 
کار در مناطق محروم را دارا هستند حضور دارند و 
این شرکت خدمات متنوعی در حوزه نرم افزاری، 
سلامت، غذا و … به مناطق محروم ارائه می دهند و 
معتقدم این جریان از نظر اقتصادی و هم از نظر ملی 
برکات زیادی به همراه دارد. دهقانی فیروزآبادی بیان 
کرد: ان شاءالله این برنامه با این هدف پیش برود که 

در یک سال پیش رو دبیرخانه...

اجتماعی

معاون مشــارکت های مردمی و سخنگوی سازمان 
حفاظت محیط زیســت با ارائه گزارشــی از آخرین 
وضعیت خانه های محیط زیســت و عملکرد آن ها از 
ایجاد نهضت تولید محتوا برای آموزش مردم در زمینه 
حفاظت از محیط زیست خبر داد. چندی پیش با تاکید 
بر مردمی بودن دولت سیزدهم و با اشاره به اصل ۵۰ 
قانون اساسی با تکیه بر این موضوع که محیط زیست 
میراث بین نسلی اســت که همه در حفاظت از آن ها 
مکلف هستند، طرح ایجاد خانه های محیط زیست 
برای مشارکت مردم در حفاظت از محیط زیست مطرح 
شد. علی سلاجقه - رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست- نیز با تاکید بر اهمیت نقش مردم در حفاظت از 
محیط زیست می گوید: طرح خانه های محیط زیست 
برای شبکه سازی اســتفاده از ظرفیت های مردمی و 
نیروهای جهادی برای حفظ محیط زیســت مطرح 

شده است.
نورالله مرادی - معاون آموزش و مشارکت های مردمی 
سازمان حفاظت محیط زیســت - نیز با بیان اینکه 
شــوراها یکی از ارکان حکمرانی اســت که زمینه ی 
مشــارکت مردمی در خصوص مدیریت شــهرها و 
روستاها را فراهم می کند، گفته بود: شوراهای روستایی 
و شهری کشور با عددی نزدیک به ۱۲۸ هزار نفر گروه 
عظیمی محســوب می شــود که با توجه به جایگاه 
اجتماعی شــان می توانند به حفظ محیط زیســت 
کمک کنند، به ویژه شــوراهای روستایی. با توجه به 
وجود ۳۹۰۰۰ روستای دارای شورا در سراسر کشور، 
می توان گفت ظرفیت بالایی بــرای انتقال مفاهیم 

آموزشی وجود دارد. به گفته وی شوراها منتخبان مردم 
روستاها و شهرها هستند که با تعامل و مشارکت مردم 
همچنین انتخاب دهیار و شهردار آشنا با مباحث محیط 
زیستی می توانند در زمینه آموزش و مشارکت بسیار 
موثر و نقش آفرین باشــند که در این خصوص اولین 
گام، تاسیس خانه های محیط زیست برای برگزاری 
جلســات هم اندیشــی، انتقال تجربه و کارگاه های 
آموزشی با مشارکت شوراهای شهرها و روستاها است. 
نورالله مرادی درباره آخرین وضعیت خانه های محیط 
زیست اظهار کرد: در حال حاضر نزدیک به ۲۰۰۰ خانه 
محیط زیست به عنوان یکی از مهم ترین دستاوردهای 
سازمان حفاظت محیط زیســت در تمامی استان ها 
ایجاد شده  است و توانســتیم با یک طراحی مناسب 
بخشی از مردمی سازی محافظت از محیط زیست را در 
این مکان ها پیش ببریم. وی افزود: عمده رویدادهای 
محیط زیستی تعریف شده در خانه های محیط زیست 
و در حضور فعالان و علاقه مندان حوزه محیط زیست 

برگزار می شود.
معاون مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط 
زیست با بیان اینکه تلاش ســازمان بر کیفی سازی 
فعالیت ها و خانه های محیط زیست است، اظهار کرد: 
خانه های محیط زیست عموما در مدارس ، کتابخانه ها، 
کانون های پرورش فکری، روستاها و مساجد احداث 
شده اند و تا پایان سال نیز همایشی برگزار و فعالیت های 
آن ها را ارزیابــی می کنیم و برتریــن آن ها به لحاظ 
کیفیت عملکرد در حوزه فعالیت های محیط زیستی را 

انتخاب خواهیم کرد.

غرفه بنیاد سینمایی فارابی در نخستین روز برپایی بازار 
فیلم جشنواره شانگهای میزبان خه ون چوئن دبیر این 
جشــنواره جهانی بود. به گزارش روابط عمومی بنیاد 
سینمایی فارابی، خه ون چوئن دبیر فستیوال شانگهای 
در نخستین روز از برگزاری بازار فیلم این جشنواره، بعد 
از بازدید از غرفه نهاد ملی سینمای ایران، با رائد فریدزاده 
معاون امور بین الملل بنیاد سینمایی فارابی و علیرضا 
اسماعیلی مدیرکل حوزه ریاست سازمان سینمایی به 

گفتگو نشست.
گفتگوی این دو موضوعات متعــددی در حوزه فیلم و 
ســینما را در بر می گرفت که گسترش همکاری های 
جشــنواره ای بین چین و ایران، حضور فعال تر ایران 
در پروژه »یک راه یک کمربند«، استقبال از پیشنهاد 

ایران در زمینه تأسیس اتحادیه سینمایی کشورهای 
عضو گروه شانگهای و همچنین اظهار امیدواری درباره 
اینکه فستیوال شانگهای بستر مناسب تری برای عرضه 
آثار سینمایی و صنعت تصویر ایران باشد را می توان از 
مهم ترین موضوعات مطرح شده از جانب طرفین عنوان 
کرد. فستیوال شانگهای و بازار فیلم یکی از مهم ترین 
جشنواره های آســیایی و بین المللی به شمار می آید 
که همه ساله نهادهای معتبر سینمایی و کمپانی های 
عرضه کننده فیلم و فعال در عرصه تولید را در کنار هم 
جمع می کند. همچنین معاون بین الملل بنیاد سینمایی 
فارابی و مدیرکل حوزه ریاســت ســازمان سینمایی 
 با شــرکت های فعال در این بــازار بین المللی دیدار 

و گفتگو داشتند.

آمار هفتگی فــروش و تماشــاگران نمایش های به 
صحنه رفته در تالارهای مختلف مجموعه تئاتر شهر، 
تماشاخانه سنگلج و تالار هنر تا پایان روز جمعه نوزدهم 

خرداد ۱4۰۲ به تفکیک اجراها مشخص شد.
آمار هفتگی فروش و تماشاگران نمایش های به صحنه 
رفته در تالارهای اصلی، چهارســو، قشقایی، سایه و 
کارگاه نمایش مجموعه تئاتر شهر، تماشاخانه سنگلج 
و همچنین تالار هنر تا پایان روز جمعه نوزدهم  خرداد 

ماه  سال ۱4۰۲ به تفکیک اجراها اعلام شد.
نمایش »گربه نره و روباه مکار« به کارگردانی اوشــان 
محمودی  که از  روز 7 خرداد ماه  ۱4۰۲ اجرای خود 
را در  تــالار اصلی با ظرفیت ۵7۹ تماشــاگر و قیمت 
بلیت ۱۵۰ هزار تومان آغاز کــرده، تا پایان روز جمعه 
۱۹ خرداد با مجموع  ۱۰ اجــرا  و میزبانی از  ۲ هزار و 
4۱۲ تماشاگر ) با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، 
تخفیف دار و مهمان( به  فروشی معادل ۲۸۰ میلیون و 

۲۳ هزار تومان دست پیدا کرده است.
نمایش »خدای جهنم « به کارگردانی سیاوش جامع   
که از روز 4 خرداد ۱4۰۲ در تالار چهارســو با ظرفیت 
۱۳۲ نفر و قیمت بلیت ۱۰۰ هزار تومان روی صحنه 
رفته با مجموع ۱۲ اجرا  و 6۱۳ تماشاگر  )با احتساب 
ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان( 4۰ 

میلیون و ۵۵۰ هزار تومان  فروش داشته است.
نمایش »بی صورت فلکی« به کارگردانی مریم باقری 
نیز که از روز ۸ خــرداد ۱4۰۲ اجرای خــود در تالار 
چهارسو با ظرفیت ۱۳۲ نفر و قیمت بلیت ۱۱۰ هزار 
تومان آغاز کرده تاکنون  ) با احتساب ارائه بلیت تمام 
بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان(77۵  تماشاگر  و  6۹ 

میلیون و ۹6۰  هزار تومان فروش داشته است.
نمایش » نقطه ویرگول« به کارگردانی امیر سفیری  نیز  
که از روز  ۳ خرداد ۱4۰۲ اجرای خود را در تالار قشقایی 
با ظرفیت ۹6 نفر و قیمت بلیت ۹۰ هزار تومان آغاز کرده  
) با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و 
مهمان( تا پایان روز جمعه ۱۹ خرداد ماه ۱4۰۲ با ۱۳ 

نوبت اجرا  و میزبانی  از 6۲۲  تماشاگر به فروشی معادل 
4۱ میلیون و ۵44 هزار تومان  دست پیدا کرده است.

نمایش » زوج ناجور« به کارگردانی محمد حســین 
پیوندی  هم که از روز  ۲ خرداد ۱4۰۲ اجرای خود را در 
تالار قشقایی با ظرفیت ۹6 نفر و قیمت بلیت ۱۰۰ هزار 
تومان آغاز کرده  ) با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، 
تخفیف دار و مهمان( تاکنون  با ۱4 نوبت اجرا  و میزبانی  
از یک هزار و 6۰ تماشاگر به فروشی معادل 77  میلیون 

و 4۰۰ هزار تومان  دست پیدا کرده است.
نمایش »قصه های درگوشی « به کارگردانی حسین 
حیدری پور  نیز  که از روز ۲ خرداد ۱4۰۲ در تالار سایه 
با ظرفیت 7۲ نفر اجرای خود را آغاز کرده ،  تاکنون با ۱4 
نوبت اجرا ، قیمت بلیت ۱۰۰ هزار تومان ) با احتساب 
ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان( و ۵6۲ 
تماشاگر ،  ۳۵ میلیون و64۰ هزار تومان فروش داشته 
است. نمایش » پروانه و یوغ « به کارگردانی امیر محمد 
دشتگلی نیز که از روز 4 خرداد ماه ۱4۰۲ در تالار سایه 
با ظرفیت 7۲ نفر  و قیمت بلیت ۱۰۰ هزار تومان روی 
صحنه رفته، تا کنون با ۱۲ اجرا و  ۲۵۸  تماشــگر به 
فروشی معادل ۲7 میلیون و ۲۲۰ هزار تومان  رسیده 
است. نمایش »مجلس شبیه لیر بیچاره« به کارگردانی 
ملیکا رضی هم که از  روز ۲۱ اردیبهشــت  در کارگاه 
نمایش با ظرفیت ۲6 نفر و قیمت بلیت 6۰ هزار تومان 
روی صحنه رفته تا روز پنجشنبه ۱۸ خرداد ۱4۰۲  با 
مجموع ۲۱ اجرا ) با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، 
تخفیف دار و مهمان( ، 4۹۸ تماشاگر و ۲4 میلیون و 

4۸۰ هزار تومان تومان  فروش داشته است.
نمایش »شمعدانی« به کارگردانی وحید نفر نیز  که از 
روز ۱۸ خرداد ماه  در تماشاخانه سنگلج با ظرفیت ۲۳6 
نفر  و قیمت بلیت ۸۰ هزار تومان آغاز کرده تا پایان روز 
۱۹ خرداد ماه )با احتساب ارائه بلیت تمام بها، نیم بها، 
تخفیف دار و مهمان( با  ۲ نوبت اجرا  و ۱۰7  تماشاگر 
به  فروشی معادل 4 میلیون و ۵۳4 هزار تومان دست 

پیدا کرده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اتمام 
بررسی طرح کنترل و ســاماندهی اجاره بهای 
املاک مسکونی گفت: با تصویب این قانون دیگر 
کمبودی از لحاظ قانون گــذاری در موضوعات 
مســکن در ابعاد کوتاه، میان و بلندمدت وجود 
ندارد. محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس 
و بعد از اتمام بررســی جزییــات طرح کنترل و 
ساماندهی اجاره بهای مسکن اظهار کرد: از همه 
نمایندگان در صحن و کمیسیون عمران تشکر 
می کنم که توانستیم یکی از دغدغه های جدی 
درباره مسکن و اجاره مسکن را رفع کنیم موضوع 

اجاره مسکن در قانون گذاری خالی بود.
وی با اشاره به تصویب و قانونی شدن طرح جهش 
تولید مسکن تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی 
با تصویب طرح جهش تولید مسکن موضوع رفع 

این مشکل در بلندمدت را مورد توجه قرار داد، 
قانون دیگر مربوط به مالیات بر خانه های خالی 
اســت که از احتکار جلوگیری می کند کار دیگر 
مربوط به اجاره بها بود که ایــن موضوع هم در 
قانون گذاری وجود نداشــت و مجلس شورای 

اسلامی برای آن قانون وضع کرد.
رئیس مجلس شورای اســلامی در جمع بندی 
اظهار کرد: امروز دیگــر کمبودی در موضوعات 
مربوط به مسکن وجود ندارد ان شاءالله شورای 
نگهبان در زمان مقرر کار خود را انجام دهد و اگر 
اشکالی درباره مصوبات طرح کنترل و ساماندهی 
اجاره بهای مســکن اســت، ارائه دهد تا هرچه 
سریع تر مجلس آن را رفع کند. ان شاءالله تا پایان 
خردادماه یعنی موعد جابه جایی ها این موضوع به 

قانون تقدیم شده و برای اجرا ابلاغ شود.

سخنگوی دولت با اشاره به برخی انتقادات به لایحه 
حجاب، گفت: این امر به  دلیل گرته برداری  های ناقص 
از این لایحه و مطلع نبودن منتقدان از مفاد کامل آن 
است، هرچند کسی هم ادعا نکرده این لایحه هیچ 
ایرادی ندارد. علی بهادری جهرمــی درباره تدوین 
قانون حجاب و مشخص شدن حدود قانونی و تأثیر 
آن در تعدیل رفتارهــای فراقانونی در جامعه، اظهار 
کرد: رفتارهای فراقانونی در جامعه ما عمومیت ندارد. 
ممکن است برداشت شما از تصاویر و فیلم  هایی که در 
فضای مجازی منتشر می  شود، گستردگی اقدامات 
فراقانونی حول موضوع حجاب در جامعه باشــد، اما 
فضای مجازی در این رابطه معیار درستی به دست 

نمی  دهد.
وی افزود: فقط به  عنوان یک مثال نقض می توان به 
این موضوع اشاره کرد که شما تقریباً در رسانه  ها - با 
هر خط و مشی که داشته باشد - خبر، تصویر، فیلم یا 
تحلیلی درباره اقدامات منطبق بر قانون در موضوع 
حجاب مشاهده نمی  کنید؛ چراکه این موضوع، یعنی 
پایبندی به قانون در حجاب، یــک اصل در جامعه 
ماست و رسانه  ها تنها موارد استثنا که همان معدود 
اقدامات فراقانونی در رابطه با حجاب است، منعکس 
می  کنند و برایش تحلیل می  نویسند. این سیر ممکن 
است این گونه القا کند که موارد فراقانونی در جامعه 
ما گسترده است که البته منطبق بر واقعیت جامعه 

نیست.
ســخنگوی دولت با تاکید بر این که »طبیعتا یکی 
از دلایلی که موجب می  شــود برخی از افراد در هر 
جامعه  ای اقدامات فراقانونی یا خــلاف قانون انجام 
دهند، مجمل بودن یا مبهم بودن قانون است«، یادآور 
شد: این وضعیت، مسیر تفسیرهای متفاوت و حتی 
برداشــت  های متعارض از قانــون را در اجرا هموار 
می  کند. با ابهام قوانین یا به تعبیری، مشخص نبودن 

حدود قانونی، ممکن است هرکسی مرتکب اعمال 
فراقانونی شود. یک قانون جامع و مانع، از بروز چنین 
مفسده ه ایی جلوگیری می  کند. وقتی حدود قانونی 
موضوعی به درستی مشخص شود و ابعاد آن هم در 
خود متن قانون و هم در فلســفه تدوینش مشخص 
شده باشد، طبیعتاً اقدامات فراقانونی به سمت تعدیل  
پیش می رود و حجاب هم به عنوان یک امر اجتماعی 

از این ویژگی مستثنا نیست.
بهادری جهرمی با ارائه ارزیابــی خود از این لایحه و 
تاثیر آن در کاستن از دودستگی ناشی از رفتارهای 
فراقانونی، تصریح کرد:عفت و حیا به  عنوان یک مفهوم 
کلی دیرینه و ارزشمند در جامعه ایرانی امری پذیرفته 
شده اســت. تعبیر حکیمانه رهبر معظم انقلاب در 
این زمینه که گفتند »افرادی که به تعبیری حجاب 
نیمه  کاره دارند، توی دهــن بانیان فراخوان  های ایام 
اغتشاشات سال گذشته زدند«، نشان می  دهد جامعه 
ایرانی حول یک موضوع اجماع و وفاق دارد و آن هم 
عفت و حیا است. وقتی بنا باشد حیای ایرانی از سوی 
دشمنان ما به  عنوان دستاویزی برای دودستگی در 
جامعه عمل کند، زن و مرد بصیر ما همین عفت و حیا 
را به عاملی برای وحدت و همبستگی تبدیل می  کنند.
وی یادآور شد: مصادیق فراوانی از وحدت و همبستگی 
را شاهد بوده  ایم. از دوران دفاع مقدس گرفته تا دوران 
مبارزه با کرونا و نهضت کمک  های مومنانه، ایرانیان 
نشــان داده  اند اجازه نخواهنــد داد برخی اختلاف 
سلیقه  ها، به عاملی جهت دودستگی و شکاف جدی در 
جامعه تبدیل شود و در بزنگاه  ها با تدبیر و تفاهم نسبی، 
مسائل را حل  و فصل می  کنند. امر حجاب نیز جزئی از 
مفهوم کلی حیا و عفت است که جامعه ایرانی نسبت به 
اصل آن اتفاق نظر و اشتراک دیدگاه دارد. اساساً حیا 
و عفت عاملی برای وحدت ملی و امور هویت  ساز در 

جامعه ایرانی است.

رئیس سازمان غذا و دارو ضمن اشاره به شرایط 
فعلی تامین دارو در کشور، درباره ابلاغیه بانک 
مرکزی جهــت پرداخت تســهیلات بانکی به 
صنعــت دارو، گفت: حــدود دو هفتــه از ابلاغ 
بانک مرکزی می گذرد و در صــورت همکاری 
 بانک های عامــل، پرداخت هــا بایــد از اواخر 

خردادماه آغاز شود.
سید حیدر محمدی درخصوص آخرین وضعیت 
ابلاغیه بانک  مرکزی جهت پرداخت تسهیلات 
بانکی به صنعت دارو، گفــت: تقریبا دو هفته از 
ابلاغ بانک مرکــزی می گذرد و ان شــاءالله اگر 
بانک های عامل کار را شروع کنند، پرداخت ها باید 
از اواخر خردادماه آغاز شود. وی افزود: مقرر شده 
است که بانک مرکزی یک کارگروه برای پایش و 
نظارت بر اجرای این ابلاغیه انتخاب کند تا بحث 
اجرایی پیش برود. او تاکید کرد: تسهیلاتی که 
مقرر شده است بانک مرکزی از طریق بانک های 
عامل به صنعت دارو بدهد ۳۰ هزار میلیارد تومان 
مازاد بر تسهیلات اعطایی در سال گذشته است.

وی افــزود: طبق قــرار قبلی بانک هــای عامل 
می بایست مبلغ را به شکل یکجا پرداخت کنند. 

محمدی با تاکید بر اینکه شرایط تامین دارو در 
کشور بد نیست، اظهار کرد: البته ممکن است اگر 
تسهیلات به موقع پرداخت نشود و سرعت لازم 
برای انتقال ارز وجود نداشــته باشد، مشکلاتی 

ایجاد شود.
وی درخصوص تامین ســرم مصرفی کشور نیز 
تصریح کرد: تولید و مصرف سرم در کشور نسبت 
به ســال ۱4۰۰ دو برابر شده اســت. بخشی از 
نیاز توسط واردات و بخشی توسط تولید داخل 
تامین می شود. خوشــبختانه چند ماهی است 
که به یک ثبات نسبی رســیده ایم و امیدواریم 
همکاران پزشک هم در تجویز سرم استانداردها و 

گایدلاین ها را رعایت کنند.
رییس سازمان غذا و دارو همچنین درباره تامین 
شیرخشک های رژیمی و متابولیک از طریق سامانه 
تی تک، تصریح کرد: از اوایل خرداد ماه بخشی از 
زنجیره توسط شرکت های پخش آغاز شده است 
و ان شــاءالله ادامه زنجیره درحوزه داروخانه ها از 
تیرماه اجرایی می شود. فعلا مشکلی در این زمینه 
وجود نداشته است و چالش عرضه غیرقانونی این 

محصولات بسیار کاهش می یابد.

کمبود قانون در موضوعات مربوط به مسکن وجود نداردایجاد ۲۰۰۰ خانه محیط زیست در کشور

اختلاف سلیقه ها نباید عامل دودستگی در جامعه شود

»دارو« در انتظار تسهیلات 3۰هزار میلیاردی 

سياسیفرهنگی 

حضور نهاد ملی سینمایی ایران در بازار فیلم شانگهای

آمار هفتگی فروش تماشاخانه های دولتی اعلام شد



اقتصاد2
ایران

۴ هزار خــودرو وارداتی وارد 
گمرک شد

سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
۴ هزار خودرو وارداتی هــم اکنون در گمرک 
هستند و به زودی شاهد ترخیص خودرو های 
وارداتــی بیشــتری از گمرک خواهیــم بود. 
سرپرست ســازمان توســعه تجارت ایران با 
بیان اینکه با ابلاغ قوانین در زمینه استاندارد، 
گمرک و محیط زیست واردات خودرو تسهیل 
شــده اســت، گفت: واردکنندگان خودرو ارز 
مورد نیاز را دریافت کردند و به زودی شــاهد 
 ترخیص خودرو های وارداتی بیشتری از گمرک 

خواهیم بود.
مهدی ضیغمی افزود پلاک گذاری خودرو های 
وارداتی موقع تحویل انجام می شود. ضیغمی 
بیان کرد: در مرحله اول ۱۵۰ خودرو، در مرحله 
دوم ۳۵۰ خــودرو. بــه زودی ۸۵۰ خودروی 
وارداتی از گمرک غرب تهران وارد خواهد شد و 
طی ۶ ماه آینده تحویل ها انجام می شود و انتظار 

داریم خودرو های بیشتری نیز وارد شود.
وی افزود حــدود چهار هزار دســتگاه خودرو 
تاکنون وارد گمرک شده و تعداد قابل توجهی 
از خودرو های وارداتی نیــز در انتظار دریافت 
تاییدیه استاندارد است که با توجه به تغییرات 
در اســتاندارد های خودرویی به زودی تاییدیه 

استاندارد را خواهند کرد.
ضیغمی افزود: با اقدامات انجام شده، روز گذشته 
تعدادی خودروی زوتی ترخیص شد و طی هفته 
جاری و آینده نیز ترخیص خودرو های هیوندای 
آغاز خواهد شــد. سرپرست ســازمان توسعه 
تجارت تصریح کرد: با آغاز روند ترخیص خودرو 
۵۱ دســتگاه خودرو چانگان نیــز از گمرکات 

ترخیص شد.

تلاش دولت برای رساندن قیمت ها به نقطه 
مطلوب است

ابلاغ ۱۹ اقدام برای کنترل تورم
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: تمام تلاش 
دولت این است که تورم را کنترل و قیمت ها را 
به نقطه مطلوب برساند و ۱۹ اقدام رابه صورت 
زمانبندی شــده ابلاغ کردیم. داوود منظور در 
سی امین همایش سیاســت های پولی و ارزی 
اظهار داشت: باید تلاش کنیم تا پایان امسال به 
دستاوردهای ارزشمندی در جهت تحقق شعار 

سال برسیم.
وی با تاکیــد براینکه مهمترین زمینه رشــد 
اقتصادی، ایجاد ثبات اقتصــادی و مهار تورم 
است، افزود: از فروردین امسال در برنامه مشترک 
بین بانک مرکزی، ســازمان برنامه و بودجه و 
وزارت اقتصاد ۱۹ تدبیر و اقدام زمانبندی شده 
را ابلاغ کردیم که وظایف هریک از دستگاه ها در 

آن مشخص است.
رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در سال 
جاری تدابیر تدوین شده ســاماندهی و اجرا 
می شــود که نیاز به همکاری و همراهی تیم 
اقتصادی دولت دارد و در یک ماه اخیر نتایج آن 
را بر بازار ارز شاهد بودیم که به سمت ثبات در 
بازار ارز حرکت کرده ایم و به تدریج بازار ارز به 

ثبات رسیده است.
منظور بیان کرد: مرحله بعدی بازار مسکن است 
که با تدابیر و هماهنگــی تیم اقتصادی دولت 
آن هم به ثبات می رســد. ما می توانیم با ثبات 
نرخ ارز لنگرگاه های انتظارات تورمی جامعه را 
کنترل کنیم. وی تصریح کرد: براساس سیاست 
نادرستی در ۱۰ سال گذشته و شرطی کردن 
مردم به بازار ارز، انتظــارات تورمی هم در این 
بازار تحریک شد و اقتصاد کشور از بازار ارز تأثیر 
می گرفت. معاون زییس جمهور ادامه داد: بانک 
مرکزی با راه اندازی مرکز مبادلات طلا و ارز به 
سمت علامت دهی بازار رسمی ارز حرکت کرد.

منظور با تاکید بر اینکه بازار غیررســمی یک 
بازار حاشــیه ای و با عمق ناچیز است، گفت: 
این بازار در فضای مجــازی و تلگرامی نرخ ارز 
را تعیین می کرد و به فعالان اقتصادی علامت 
می داد که این نشان از یک نهادسازی نادرست 
در اقتصاد دارد. وی گفت: تجربه دنیا نشــان 
می دهد که رشــد اقتصادی در فضای باثبات 
انجام می شود و براین اســاس نرخ تورم باید به 
 حد قابل قبول کاهش پیدا کند و از یک ثبات 

برقرار شود.
رییس سازمان برنامه و بودجه یکی از عوامل مهم 
تورم را ناترازی بودجه دولت عنوان کرد و گفت: 
مهمترین ناترازی به شکل بدهی دولت به بانک 
مرکزی ظاهر می شود و هر چه ناترازی دولت 
بیشتر شــود، اولین جایی که مراجعه می کند 
منابع بانک مرکزی اســت که از آن برداشــت 

می کند و این باعث افزایش تورم می شود.

اخبار

رییس کل بانــک مرکزی 
با بیان "تئــوری ما برای 
مهار تورم تثبیت اقتصادی 
اســت" گفــت: ثبــات 
اقتصادی با دخالت شروع 
می شود و نمی توان کنار نشست تا اقتصاد به ثبات 
برســد. محمدرضا فرزین در ســی امین همایش 
سیاســت های پولی و ارزی، اظهار داشت: تثبیت 
اقتصادی را از روز اولی که در این بانک مســئولیت 

گرفتم، در دستور کار قرار دادم.
وی افــزود: مجموعه سیاســت های دولت و بانک 
مرکزی بایــد بتواند ثبات را به اقتصــاد برگرداند؛ 
بی ثباتی شــاخص های اقتصادی باید رفع شــود؛ 
تمرکزمان تورم و کنترل این شاخص است. فرزین 
با بیان اینکه "برای مهار تورم باید تئوری داشــته 
باشیم؛ تئوری ما هم تثبیت اقتصادی است" تصریح 
کرد: ثبات اقتصادی با دخالت شــروع می شــود و 

نمی توان کنار نشست تا اقتصاد به ثبات برسد.
رییس کل بانــک مرکزی هماهنگــی اقتصادی را 
زمینه تثبیت اقتصادی دانست و گفت: نرخ ارز در 
بازار غیررسمی موضوع مهمی است که همه را نگران 
کرده است البته در روزهای اخیر شاهد کاهش این 
نرخ هستیم؛ تقاضای ارز در بازار غیررسمی شامل 
قاچاق وارداتی، فرار ســرمایه و پوشش زیان های 

احتمالی ناشی از نااطمینانی های آینده است.
فرزین  گفت: برخی به بازار غیررســمی می گویند 
بــازار آزاد؛ درحالی که هیچ بــازاری در دنیا بدون 
مقررات نیســت؛ تمام بازارها در دنیا شامل قوانین 
و مقررات هســتند نه اینکه بازاری باشد که هیچ 
چیزی در آن شناســایی نشده باشــد. وی اضافه 
کرد: کم عمق بودن بازار، حساسیت پایین بازار به 
متغیرهای بنیادی، حساسیت بالا نسبت به اخبار، 
بستر سفته بازی و استفاده از شبکه اجتماعی برای 
تعیین نــرخ ارز از مهمترین مشــخصه های بازار 

غیررسمی ارز است.
فرزین با یــادآوری این که "در بازار غیررســمی از 
ســال ۹۰ تا کنون ضریب تغییرات خیلی بالا بوده 
اســت"؛ گفت: دائم این نرخ تغییر می کند و هیچ 
ثباتی در آن وجود نــدارد؛ در ماه های اخیر دیدید 
که یک اظهارنظر غیررســمی و دروغ چطور بازار 
را به هم می ریزد. رییــس کل بانک مرکزی ضمن 
اشــاره به اینکه هیچ دلیل بنیادی برای تغییر نرخ 
ارز وجود ندارد؛ تصریح کــرد: رابطه عمیقی بین 
دارایی های ســرمایه گذاری با نرخ ارز وجود دارد؛ 
ضریب همبستگی بین دلار با مسکن و خودرو 7۵ 

تا ۸۰ درصد است.
به گفته وی، متوســط تغییرات نــرخ دلار در بازار 
غیررســمی در دهه 7۰ معادل 2۰.۶ درصد بوده؛ 
دهه ۸۰ حدود 2.7 درصد؛ ۹۰ تا ۹۶ معادل 2۳.۹ 

درصد و ۹7 تا ۱۴۰۱ معادل ۶۱.۱ درصد بوده است. 
فرزین با تأکید بر اینکه رشد متغیرهای واقعی خوب 
نیست، اضافه کرد: القای ترس و دلهره در جامعه به 
روال عادی تبدیل شده است؛ در بازار ترس حاکم 

شده است و ما باید از این ترس بترسیم.
وی با ابراز اینکه "چاره ای جز برقراری اعتماد بین 
سیاستگذار و فعال اقتصادی نداریم و به همین دلیل 
باید به تثبیت اقتصادی بپردازیم"؛ گفت: آرژانتین 
و شیلی هم به سمت سیاســت تثبیت رفتند ولی 
آرژانتین نتوانست اعتماد را به وجود بیاورد و شیلی 
موفق بود. به گفته رییس کل بانک مرکزی، شروع 
هر سیاست تثبیتی نرخ ارز است؛ ولی باید سیاست 
مالی هم با سیاست ارزی هماهنگ شود تا سیاست 
تثبیت موفق شــود. فرزین ادامه داد: باید فعالان 
اقتصادی نسبت به آینده پیش بینی دقیقی داشته 
باشند؛ سیاســت پولی و مالی هم باید در خدمت 
کنترل نقدینگی باشد؛ باید روی مقررات حساس 

شویم؛ بازارها باید تابع مقررات شوند.

دخالت 57 میلیاردی بانک مرکزی در 
بازار ارز طی 13 سال

رییس کل بانک مرکزی گفت از سال ۸۹ تا ۱۴۰۱ 
بانک مرکزی معــادل ۵7 میلیــارد دلار مداخله 
ارزی در بازار داشته است که از این رقم بیش از ۱۴ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار مربوط به اسکناس و ۴2 

و نیم میلیارد دلار مربوط به حواله بوده است.
وی با تصریح به اینکه البتــه مداخله در بازار امری 
معمول است، خاطرنشــان کرد: بانک مرکزی باید 
بخشی از ارزی را که دولت به او می دهد، بفروشد و 
نمی تواند همه را ذخیره کند.او درباره رویکردهای 
ارزی کشورها یادآور شــد: ۱۳ درصد از نظام های 
ارزی ۱۹۰ کشور دنیا در 2۰2۱ یک نرخ سخت را 
برای ارز در نظر گرفتند ) Hard prg( و ۴7 درصد 

از نظام های ارزی نظام soft peg داشته اند. فرزین 
تأکید کرد: تعداد نظام های شــناور کمتر اســت، 
دخالت در بــازار ارز و تلاش بــرای تثبیت نرخ ارز 
امری بسیار مرسوم در بانک های مرکزی دنیاست 
و منحصر به کشور ما نیست.او در پاسخ به کسانی 
که روی نرخ شــناور تأکید می کننــد اظهار کرد: 
باید به تجربه ســایر کشــورها نگاه کنند و ببینند 
کدام کشورها از نرخ شناور استفاده می کنند، اکثر 
کشــورها دخالت و تثبیت می کنند و اگر این کار 

صورت نگیرد اعتماد شکل نخواهد گرفت.
رییس کل بانک مرکزی یادآور شــد: از ســال ۹7 
تا ۱۴۰۱ بین ۶ تا ۸ نرخ ارز مختلف داشــته ایم و 
هم اکنون هم سه نرخ شــامل نرخ حواله کالاهای 
اساسی، اسکناس ای تی اس و حواله ای تی اس داریم 
و توانســته ایم تعداد نرخ ها را کاهش دهیم، البته 
عموماً این تعداد بــالای نرخ ها به موضوع تحریم و 

مشکلات ارزی برمی گردد.
وی با اشــاره به ارز 2۸۵۰۰تومانــی گفت: زمین تا 
آسمان دلار 2۸۵۰۰تومانی با ۴2۰۰تومانی فرق دارد؛ 
ارز مربوط به نفت و کالای اساسی را در مرکز مبادله 
اختصاص دادیم. فرزین ادامه داد: فروش اسکناس را 
از طریق سیستم بانکی انجام دادیم که همین امر به 
آرامش بازار کمک کرد و صف های طولانی ارز را از بین 
برد؛ همچنان مداخله حاشیه ای در بازار ارز داریم و در 
مواقعی که فکر می کنیم مداخله حاشیه ای به کاهش 

نرخ ارز کمک می کند، این کار را انجام می دهیم.
وی با اعلام اینکه "بــالای ۱۰۰ میلیارد دلار منابع 
ارزی داریــم"؛ تصریح کرد: بایــد از منابعی که در 
کشــورهای دیگر داریم اســتفاده کنیم؛ دستگاه 
دیپلماســی اقدامات خوبی در ایــن زمینه انجام 

داده است.
فرزین با ابراز اینکه "روزی آرزو داشــتیم صادرات 
به ۵ میلیارد دلار برســد و در زمان حاضر بیش از 

۴۰ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داریم"، گفت: با 
این شرایط حتی اگر منابع بلوکه شده ایران هم آزاد 
نشود می توانیم با امکانات موجود مسائل بازار ارز را 
حل و آرامش و ثبات را ایجــاد کنیم.فرزین درباره 
میزان فروش اســکناس در بازار متشکل گفت: از 
بهمن ماه ۱۴۰۱ تا 2۰ خــرداد ۱۴۰2 در مجموع 
۹2۴ میلیون دلار و ۱۰۱ میلیون یورو معامله شده 
است.فرزین درباره اقدامات آتی در حوزه ارز گفت: 
توســعه مرکز مبادله ارز و طلا؛ تأســیس صندوق 
تثبیت، اصلاح سیاســت های خرید و فروش ارز، از 
مهمترین اقداماتی اســت که انجــام خواهیم داد؛ 
البته در بازار طلا هــم ورود خواهیم کرد، ولی الآن 

تمرکزمان ارز است.
آخرین عددی که از رشــد نقدینگی به دست آمده 
۳۱.۱ درصد در سال ۱۴۰۱ اســت؛ ممکن است 
برخی بگویند "قبلًا گفته بودید ۳۰.7 درصد است"، 
ولی با توجه به اصلاحاتی که صورت می گیرد امکان 
تغییر نرخ ها وجود دارد. امسال می خواهیم در حدود 
2۵ درصد رشد را کنترل کنیم. نرخ رشد نقدینگی 
در اردیبهشت ماه امسال 2.۱ درصد بوده که روی 

نمودار هدف قرار گرفته است.

جزئیات تورم اردیبهشــت ماه/ تورم 
کاهشی می شود؟

فرزین با بیان اینکه "در بخش تورم اقدامات مؤثر 
خوبی انجــام داده ایم" اظهار کرد: تــورم نقطه به 
نقطه در شاخص تورم مصرف کننده )CPI( از ۶2.۴ 
درصد فروردین به کانال ۵۰ درصد در اردیبهشت 
رســید که در خرداد ماه ریزش شــدیدی در این 
شاخص خواهیم داشت به نحوی که هدف گذاری ما 

ورود به کانال ۳۰ درصد خواهد بود.
همچنین شــاخص تورم تولیدکننــده )PPI( از 
فروردین تا اردیبهشــت ۸.2 درصد کاهش داشته 
که رقم بسیار خوبی است، این نرخ نیز در خرداد ماه 
کاهشی خواهد بود و وارد کانال 2۰  درصد می شود.

فرزین تأکید کرد: قطعاً شــرایط اقتصادی امسال 
بهبود خواهد داشت و پیگیر سیاست های تثبیتی و 

کنترل نرخ رشد نقدینگی و تورم هستیم.
رییس کل بانک مرکزی گفت: چــون همه تأمین 
مالی بلندمدت را به دوش نظــام بانکی انداخته اند 
پولی برای تسهیلات خرد باقی نمی ماند، باید تلاش 
کنیم تأمین مالــی کلان به بازار ســرمایه منتقل 
شود، تســهیلات تکلیفی هم بر مشــکلات نظام 
بانکی می افزاید، امسال تلاش داریم که تسهیلات 
خرد و قرض الحســنه را افزایش دهیم. وی افزود: 
برخی بانک های ناســالم داریم که هم دولتی است 
هم خصوصی؛ همه این ایرادات ناشــی از سیاست 
داخلی بانک ها نبوده اســت بلکه فشارهای بیرونی 
هم داشــتند؛ باید حتمــاً ناتــرازی بانکها اصلاح 
 شــود، با دولت هم تفاهم هایــی در این خصوص 

انجام دادیم.

فرزین: تئوری دولت برای مهار تورم تثبیت اقتصادی است

بیش از ۱۰۰میلیارد دلار منابع ارزی داریم

بانک مرکزی:
نرخ تورم نقطه ای اردیبهشت به 

۵۹.۷ درصد کاهش یافت
بانک مرکزی اعلام کرد نرخ تورم نقطه ای در 
اردیبهشت سال ۱۴۰2 به ۵۹.7درصد کاهش 
یافته اســت. بر اســاس گزارش جدید بانک 
مرکزی، نرخ تورم نقطه ای در اردیبهشت سال 

۱۴۰2 به ۵۹.7 درصد کاهش یافته است.
نرخ تورم نقطه ای در فروردین امســال ۶2.۴ 
درصد اعلام شــده بود. بر اساس این گزارش 
تورم نقطه ای تولیدکننده هم در اردیبهشت 
ماه بــه ۳2.۴ درصــد کاهش یافته اســت. 
محمدرضا فرزین درباره تورم خرداد این طور 
توضیح داده است که تورم خردادماه کاهش 
محسوسی خواهد داشــت. کاهش تورم فقط 
ناشی از کاهش نرخ ارز نخواهد بود بلکه سایر 
عوامل بنیــادی اقتصاد نیز کاهــش تورم را 

پیش بینی می کنند.

واریز سود سهامِ عدالت ۱۴۰۲ 
دو مرحله ای است

مدیرعامل شــرکت ســپرده گذاری مرکزی 
از واریز ســود ســهامِ عدالت در سال ۱۴۰2 
طی دو مرحله خبر داد. مدیرعامل شــرکت 
ســپرده گذاری مرکــزی گفت: واریز ســود 
سهامِ عدالت در سال ۱۴۰2 دو مرحله است. 
باقیمانده سود سهام عدالت ۱۴۰۱ هم در سال 

۱۴۰2 پرداخت خواهد شد.
محمد باغســتانی در مورد زمان واریز ســود 
سهام عدالت امسال گفت: با توجه به الزامات 
۴ ماهه شــدن مهلت پرداخت سود سهام اگر 
شرکت ها به این الزامات عمل کنند امیدواریم 
که بتوانیم امسال سود سهام عدالت را زودتر 

پرداخت کنیم.

عرضه ۶۰۰ دستگاه دیگنیتی 
پرستیژ در بورس کالا

ســازمان بورس و اوراق بهادار اعــلام کرد: 
شــرکت بهمن موتور روز 2۹ خردادماه اقدام 
به عرضه ۶۰۰ دســتگاه دیگنیتی پرستیژ در 

بورس کالای ایران می کند.
براساس اطلاعات عرضه، 2۹ خرداد ماه ۶۰۰ 
دستگاه دیگنیتی پرستیژ سفید رنگ از سوی 
بهمن موتــور در تالار خــودروی بورس کالا 
عرضه می شود که میزان پیش پرداخت ثبت 
سفارش خرید، ۱۰۰ درصد قیمت پایه اعلام 

شده است.
بهمن موتور قیمت پایه دیگنیتی پرســتیژ را 
یک میلیارد و 2۹۶ میلیون تومان اعلام کرده 
و موعد تحویل این خودرو نیز ۱2 شهریورماه 

خواهد بود.

شهرک های صنعتی نیم روز در 
هفته قطعی برق دارند

دبیــرکل انجمن صنایع ایران بــا بیان اینکه 
صنایــع از برنامه های مدیریــت مصرف برق 
تابســتان که زمینه تأمین حداکثری برق را 
برای آن ها فراهم کند، اســتقبال می کنند، 
افزود: برنامه های مدیریت مصرف برق صنایع 
وزارت نیرو در سال جاری رضایت بخش است.

 محمدرضا ستوده با اشاره به برخی اشکالات 
برنامه ریزی مدیریت مصــرف برق صنایع در 
تابستان سال گذشــته اظهار داشت: امسال 
وزارت نیرو و صمت برنامه منسجم تری برای 
مدیریت مصرف برق صنایع تنظیم کرده اند 
که امیــدوارم در فرایند اجرا نیــز با کم ترین 
اشکال اجرایی شود. وی افزود: اینکه صنایع 
تقسیم بندی شده اند و وزارت نیرو متعهد است 
برق صنایع خرد و کوچک را بدون هیچگونه 

محدودیتی تأمین کند، رضایت بخش است.
دبیرکل انجمن صنایع ایران گفت: در بخش 
شــهرک های صنعتــی اعمــال محدودیت 
نیم روز در هفته اگر با برنامه ریزی و هماهنگی 
قبلی صنایــع پیش برود عــلاوه بر کمک به 
پایداری شــبکه برق می توانــد زمینه تولید 
 مناســب توســط شــرکت های تولیــدی 

را فراهم کند.
وی همچنین با اشــاره به اینکه صنایع از هر 
برنامه ای کــه ضامن تأمیــن حداکثری برق 
و جلوگیری از خاموشی ها باشــد، استقبال 
می کنند، بیان کرد: قطعی های ناگهانی برق 
خسارت های سنگینی به صنایع وارد می کند 
که امیدواریم امسال در ســایه تعامل وزارت 
نیرو و صنایع با یکدیگر شاهد قطعی ناگهانی 
و بدون برنامه ریزی شــده برق در این حوزه 

نباشیم.
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وزیر اقتصاد گفت: دولت و بانک مرکزی در عمل نشان 
دادند که اصرار به کنترل متغیر های بلندمدت دارند. 
احســان خاندوزی وزیراقتصاد در سی امین همایش 
سالانه سیاست های پولی و ارزی اعلام کرد: هرچند در 
شرایط تورمی خوبی نیستیم، اما در روند اصلاحی قابل 
دفاعی هستیم و دولت و بانک مرکزی در عمل نشان 

دادند که اصرار به کنترل متغیر های بلندمدت دارد.
به گفته خاندوزی، با نرخ تورم بالا مواجه هســتیم که 
طبیعتا کنترل های مقداری از ابزار های قیمتی موثرتر 
خواهد بود. درخصوص پایه پولی نیز باید تدابیر فعالانه 
اتخاذ کنیم و این موضوع هم باید به سیاست کنترل 

ترازنامه بانک ها اضافه شود.
خاندوزی گفت: در ســال های گذشته شاهد افزایش 
اضافه برداشت بانک ها بودیم که برخی بانک ها مانند 
بانک کشــاورزی با حذف ارز ترجیحی با این وضعیت 
مواجه شدند که البته بانک های دیگر هم این وضعیت 
را تجربه کردند. وی گفت: با ســرعت بالا تامین مالی 
زنجیره ای در دستور بانک ها قرار گیرد که بتوانیم مسیر 
رسیدن اعتبارات به بنگاه ذی نفع را هموار کنیم. ضمن 
اینکه از انحراف منابع بانکی هم جلوگیری خواهد کرد.

خاندوزی بر ضربه نخوردن تامین مالی تولید در زمان 
استفاده از سیاست انقباضی پولی تاکید کرد و گفت: 
نیاز به سرمایه در گردش امسال بالاتر از سال گذشته 
است.  یکی از سیاست های دولت این است که با وجود 
سیاست های انقباضی و کنترل نقدینگی تلاش می کند 
ضربه ای به تولید وارد نشــود و تأمین مالی بنگاه های 
دولتی دچار مشکل نشود. وی افزود: برهمین اساس 
نیز سال گذشته سیاست تأمین مالی زنجیره ای تولید 
تدوین شد که به صورت جدی در دستور کار قرار نگرفت 
و امسال تلاش داریم سیاست تأمین مالی زنجیره ای 
در دستور کار قرار گیرد. خاندوزی با بیان اینکه مسئله 
بانک های ناتراز در دستور کار بانک مرکزی قرار گرفته 
است. تصریح کرد: همیشه بانک های ناتراز چه دولتی 
و غیردولتی وجود داشته است و ما باید با تدابیر کلان 
پولی مســأله ناترازی بانک ها را حل کنیم که در این 
صورت مسابقه نرخ سود بین بانک ها صورت می گیرد 
و بانک های سالم هم تحت تأثیر شرایط قرار می گیرند. 
او گفت: وزرات اقتصاد هم اقدامات خود را در این حوزه 
به عنوان سهامدار برخی بانک ها انجام می دهد. یکی از 
اقداماتی که در این راستا انجام شد، این بود که در سال 

گذشته ۳۵ هزار میلیارد تومان به سرمایه بانک های 
دولتی اضافه شد و امسال ۵۰ هزار میلیارد تومان که 
تاکنون سابقه نداشته است و نشان دهنده اهتمام دولت 

برای جبران کفایت سرمایه بانک هاست.
وزیر اقتصاد با تاکید بر اجرای جدی اعتبارسنجی در 
بانک ها تصریح کرد: باید در ســال ۱۴۰2 نظام تامین  
مالی را به سمت بازار سرمایه سوق دهیم و بانک ها نیز 
از ابزار اعتباری خود استفاده کنند. وی همچنین هدف 
اجرای سیاســت های پولی و ارزی را ابزاری برای مهار 
تورم به عنوان سیاست دولت عنوان کرد و گفت:  پیشران 
کوتاه مدت تورم در اقتصاد ایران در حال نوسانات ارزی 
اســت و پیشــران بلندمدت تورم در اقتصاد ناشی از 

بی انضباطی سیاست های پولی و مالی است.
به گفته وزیر امور اقتصادی و دارایی، در حالی که نرخ 
رشد نقدینگی در سال ۱۴۰۰ به ۳۹ درصد رسیده بود 
و در دو سال قبل از آن هم ۴۰ درصد بود اما این نرخ با 
هدف گذاری دولت به ۳۱ درصد کاهش یافت امسال هم 

هدف کاهش نرخ رشد نقدینگی وجود دارد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: حجم نقدینگی 
در یکسال و نیم منتهی به اســفند پارسال ۶۰ درصد 

اضافه شــد در حالی که در همین مدت اضافه برداشت 
بانک ها از ذخایر بانک مرکزی چندین برابر آن افزایش 
یافت، امسال تلاش می شود تصمیم دقیق تری در این 
زمینه اتخاذ شــود و وضع ناترازی و تخلف در شــبکه 
بانکی به حداقل کاهش پیدا کند. سخنگوی اقتصادی 
دولت گفت: در شرایطی که بانک های مرکزی دنیا نیاز 
شــبکه بانکی را از طریق اوراق دولت در قالب عملیات 
بازار باز انجام می دهند با این سیاست فشار کمتری بر 
ذخایر بانک ها وارد می شــود. به گفته خاندوزی، طبق 
گزارش های واصله از ۱۵۶ هزار میلیارد تومان تقاضای 
بانک ها در قالب عملیات ریپو تقاضا وجود داشت که فقط 
نصف آن یعنی ۸۰ هزار میلیارد تومان اجابت شد در این 
شرایط بانک ها به سمت اضافه برداشت از منابع حرکت 
می کنند. وی اظهار داشت: در سال های قبل با این حجم 
از اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی مواجه نبودیم. با 
حذف ارز ۴2۰۰ تومانی از محل خالص دارایی های بانک 
مرکزی و صندوق توسعه ملی منابع بیشتری به پایه پولی 
اضافه شد و استفاده از خالص دارایی های بانک مرکزی 
افزایش یافت اما در عین حال با انضباط در قالب حساب 

واحد خزانه تلاش شد این مسأله مدیریت شود.

دبیر اتاق مشترک ایران و عراق خاطر نشــان کرد: امکان انتقال منابع ارزی 
دیناری ایران در عراق عراق فراهم شده است. در دوره اعمال تحریم ها علیه 
ایران، فدرال رزرو آمریکا شرایطی در نظر گرفت که ایران نتواند دینار خود را 
در عراق تبدیل به دلار کند و مشکلاتی در این زمینه ایجاد کرد؛ اما در جریان 
مذاکرات دو کشور عراق و آمریکا در نهایت توافق کلی حاصل و مقرر شد که 
ایران از بخشی از منابع ارزی خود برای واردات کالاهای غیر تحریمی از اقصی 

نقاط دنیا استفاده کند.
جهانبخش سنجابی با بیان اینکه عراق پس از دریافت معافیت تحریمی از 
سوی فدرال رزرو آمریکا در فاز نخست با پرداخت 2 میلیارد و 7۰۰ میلیون 
دلار به ایران موافقت کرد، گفت: امــکان انتقال منابع ارزی دیناری ایران در 
عراق فراهم شده است. در دوره اعمال تحریم ها علیه ایران، فدرال رزرو آمریکا 
شرایطی در نظر گرفت که ایران نتواند دینار خود را در عراق تبدیل به دلار کند 
و مشکلاتی در این زمینه ایجاد کرد؛ اما در جریان مذاکرات دو کشور عراق و 

آمریکا در نهایت توافق کلی حاصل و مقرر شد که ایران از بخشی از منابع ارزی 
خود برای واردات کالاهای غیر تحریمی از اقصی نقاط دنیا استفاده کند.

وی طلب ایران از عراق در حوزه نیرو را حدود ۸ میلیارد دلار دانست و تصریح 
کرد: طلب ایران از عراق بیشتر از این عددها است و اگر این میزان منابع ارزی 
در اختیار ایران قرار بگیرد؛ اثرات مثبتی در بازار ارز خواهد گذاشت و بخشی از 
تقاضای موجود در بازار پاسخ داده می شود؛ به عبارت دیگر نیازهای کاذب در بازار 
غیررسمی را کنترل و امکان تامین ارز برای واردکنندگان کالا را تسهیل می کند و 
اثرات مثبت آن در ثبات و کاهش نرخ ارز را در هفته های آینده مشاهده خواهیم 
کرد. همچنین گشایش های ارزی امکان تامین مایحتاج کالاهای غیرتحریمی 
که شمول آن کم نیست را فراهم می کند کالاهایی اعم از دارو، نهاده های دامی و 

ماشین آلات تبدیلی که در صنایع غذایی استفاده می شوند.
به گفته ســنجابی؛ عراق در یک مقطع روزانه ۱۰۰ میلیون دلار ارز به بازار 
رسمی ترزیق می کرد اما عراقی ها در تعامل با آمریکا میزان عرضه ارز را کاهش 

دادند از این رو تقاضا برای ارز در کشورشــان بالا رفت و شاهد نوسان  در بازار 
ارز بودیم اما با دستور نخست وزیر این کشور میزان عرضه افزایش پیدا کرد. 
عراقی ها تلاش دارند انضباط مالی را در کشورشان مستقر کند و از آنجایی که 
پرداخت ها در این کشور بر مبنای ای کش است محدودیت ها نتوانست مانع 
جدی ایجاد کند. دبیر اتاق مشترک ایران و عراق در پاسخ به این پرسش که 
تجربه نشان داده است که تجارت در ایام محرم و اربعین به عراق کم می شود 
پیش بینی شما از روند تجارت در سال جاری در این مقطع زمانی چیست؟ 
گفت: وقتی نوسان های تجارت دو کشــور را در ۱۵ اخیر بررسی می کنیم 
می بینیم که همواره در نیمه دوم سال تجارت نسبت به نیمه اول سال رشد 
می کند. دلایل مختلفی در این میان مطرح اســت از جمله محدودیت های 
فصلی مواد غذایی و محصولات کشاورزی برداشته می شود و همچنین عمده 
تعطیلات نوروز و رکود کاری در نیمه اول شمسی است و محرم و ایام متناسب 

با آن و اربعین نیز تجارت را کم می کند.

روند اصلاحی تورم قابل دفاع است

افزایش ۵۰ هزار میلیارد تومانی سرمایه بانک های دولتی

امکان انتقال منابع دیناری ایران در عراق فراهم شد
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3 بازار

رئیس سازمان چای کشور گفت: قیمت خرید تضمینی یک قلم برگ 
سبز چای کاران ۱۳ هزار و ۹۹۰ تومان اعلام شده که ۵۲ درصد نسبت 
به سال گذشته افزایش داشته و قیمت یک قلم برگ سبز درجه دو نیز 

با ۶۲ درصد افزایش به ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان رسیده است.
حبیب جهانساز رئیس سازمان چای کشور درباره گرانی چای اظهار 
کرد: بخشی از افزایش قیمت چای مربوط به مواد اولیه و برگ سبزی 
است که از چای کاران خریداری می شــود و همچنین هزینه های 

تولیدی که بر کارخانه مترتب است.
وی افزود: قیمت برگ ســبز سالیان سال رشــد آن چنانی نداشت 
و بنابراین برای چای کاران به صرفه نبود کــه ورود به باغ کنند؛ لذا 

باتوجه به افزایش هزینه های تولید طی یکی دو ســال اخیر قیمت 
برگ سبز را متعادل تر کردیم. رئیس سازمان چای کشور عنوان کرد: 
قیمت خرید تضمینی یک قلم برگ سبز چای کاران ۱۳ هزار و ۹۹۰ 
تومان اعلام شده که ۵۲ درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته 
و قیمت یک قلم برگ ســبز درجه دو نیز با ۶۲ درصد افزایش به ۱۱ 

هزار و ۵۰۰ تومان رسیده است.
جهانســاز این افزایش قیمت چــای را در جهت انگیزه بخشــی به 
چای کاران اعلام کرد و گفت: 7۰ درصد از افزایش قیمت برگ سبز 
مربوط به هزینه های تولید برگ سبز است ضمن اینکه هزینه های 

دیگری مانند هزینه سوخت نیز بر خود کارخانه مترتب است.

وی تصریح کرد: در گذشــته که چای با قیمت پایین به بازار عرضه 
می شــد خیلی از باغات رها شــدند؛ چون صرفه اقتصــادی برای 
چای کاران نداشــت؛ اما با افزایش قیمت ها کارخانه های رها شده 
امیدوار شــدند و به چرخه تولید برگشــتند و در حال حاضر ۱7۶ 

کارخانه فعالیت می کنند.
رئیس سازمان چای کشــور از فعالیت ۵۲ هزار چای کار و ۲۲ هزار 
هکتار باغ چای ســخن گفت و افزود: در حال حاضر بالغ بر ۵۲ هزار 
خانوار در این حوزه اشتغال به کار دارند. جهانساز با تأکید بر اینکه 
قیمت ها در حوزه چای داخلی غیرمنطقی نیست اظهار کرد: قیمت 

برگ سبز چای میانگین ۵7 درصد افزایش پیدا کرده است.

عضــو انجمــن تایــر گفــت: بــا 
تقویــت تولیدکننــدگان امــکان 
خودکفایی در صنعــت تایر وجود 
دارد، در غیرایــن صورت ســالانه 
 بایــد ۱۰۰ هــزار تــن تایــر وارد 

شود.
محمدحسین زینلی گفت: تاکنون 
توجه ها به صنعت تایرسازی  بسیار 
کم بوده است. برای نمونه در زمینه 
نرخ گذاری بــا این صنعت ناعادلانه 
برخورد شده اســت به طوریکه ۸۴ 
درصد جابجایی انسان و کالا را انجام 

می دهد.
او گفــت: در یک ســال گذشــته، 
ســهم انواع مواد در قیمت محصول 
مرتبط بــا تایر ۶۵ درصــد بوده که 
اکنون این رقم به عــدد ۸۵ درصد 
رســیده، یعنی مواد به طور مداوم 

در حال گران شدن است، اما قیمت 
تایر ثابت مانده اســت. عضو انجمن 
صنعت تولیدکنندگان تایر گفت:در 
حال حاضر این صنعت در حال زیان 
دهی است و بانک ها با این شرایط وام 

نمی دهند. 
بــه گفتــه او، امیدواریــم طــی 
ســال های آینده به خودکفایی در 
بخش صنعت تایر ســازی برســیم 
چراکه اگــر تولیدکنندگان تقویت 
نشــوند باید ســالی ۱۰۰ هزار تن 
تایــر وارد کنیم کــه ۴۵۰ میلیون 
دلار ارز نیــاز دارد، در حقیقــت ما 
برای کارگر خارجی اشــتغال ایجاد 
کرده ایم. زینلــی گفت:هم اکنون 
اختلاف قیمت محصول تولید شده 
 بــا قیمت بــازار ۱۵ تــا ۶۰ درصد 

است.

مجری طرح گیاهــان قندی وزارت جهاد گفــت: به منظور 
ساماندهی بازار شکر پیشنهاد شــد تا این محصول از شمول 
قیمت گذاری دولتی خارج و بــر مبنای عرضه و تقاضا تعیین 
شود .پیمان حصادی مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: تاکنون حدود 7۰ هزار هکتار قرارداد کشت 
چغندرقند بهاره منعقد شده است و با توجه به افزایش عملکرد 
تولید، پیش بینی می شود نزدیک به پنج میلیون تن محصول 

بدست آید.
اوبا اشــاره به افزایــش میانگین عملکرد تولیــد چغندرقند 
افزود: سال زراعی گذشــته میانگین عملکرد تولید چغندر 
پاییزه حدود ۶۶ تن در هکتار و چغندر بهاره ۵۸ تن در هکتار 
بوده است که در مجموع میانگین عملکرد تولید چغندرقند 
بهاره و پاییــزه ۵۹ تن در هکتار بود و امیدواریم امســال نیز 

 این میانگین تولید با توجه به شــرایط آب و هوایی و ســایر 
عوامل حفظ شود.

حصادی سطح زیر کشــت چغندرقند بهاره در سال زراعی 
گذشــته را حدود ۹۰ هزار هکتار عنوان کرد و گفت: عواملی 
همچون مطلــوب نبودن قیمت چغندرقند در ســال زراعی 
گذشــته نســبت به هزینه تولید و بالا بودن قیمت ســایر 
محصولات رقیب مانند ســبزی و صیفی و گندم، همچنین 
اعلام دولت مبنی بر فروش شــکر توســط کارخانجات قند 
با قیمت پایین تر از قیمت تمام شــده، موجب شد تا امسال 
کشاورزان و کارخانجات قند استقبال زیادی از کشت و تولید 

چغندرقند نکنند.
مجری طرح گیاهــان قندی وزارت جهاد کشــاورزی ادامه 
داد: ســال زراعی گذشــته قیمت تمام شــده هر کیلوگرم 

شــکر با توجه به تاثیر نــرخ تضمینی چغندرقنــد، بیش از 
۲۱ هزار تومان بــود، در حالیکه با ثابت ماندن قیمت شــکر 
)همان ۱۸ هزار تومان ســال قبل( کارخانجات قند و شــکر 
در واقع مجبور شدند تا شــکر خود را با حداقل ۲ هزار تومان 
زیر قیمت تمام شــده به فروش برســانند کــه همین امر بر 
 بی انگیزگی و کاهــش اســتقبال از تولید در ســال زراعی 

جاری افزود.
او درباره افزایــش نرخ تضمینی چغندرقند در ســال زراعی 
جاری گفت: در ســال زراعی جاری به رغم آن که قیمت این 
محصول در راستای حمایت از تولید افزایش یافته و برای هر 
کیلوگرم چغندرقند بهاره نرخ خرید تضمینی ۲۸۰۰ تومان 
و برای هر کیلوگرم چغندر پاییزه نرخ خرید تضمینی ۲7۰۲ 
تومان تعیین شده اســت، اما با توجه به این که قیمت تمام 

شده شکر بدون سود متعارف کارخانجات قند ۲۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان تعیین شده است و با احتســاب سود متعارف، قیمت 
هر کیلوگرم شــکر به بیش از ۲۸ هزار تومان می رسد، باز هم 
این تفاوت قیمت بر فعالیت کارخانجات قند اثر منفی خواهد 
گذاشت. حصادی تاکید کرد: کشــت چغندرقند قراردادی 
اســت، بنابراین هر چقدر بنیه مالی کارخانجات قند و شکر 
تقویت شود، بخش کشاورزی نیز بیشتر از مزایای آن منتفع 

خواهد شد.
او نیاز سالانه شــکر در کشــور را حداکثر دو میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن اعلام کرد و گفت: طی ســال های اخیــر با توجه به 
کاهش مصرف شــکر، نیاز سالانه شکر کمتر شــده و از این 
رو در حال بررســی و مذاکــره با وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی برای محاسبه نیاز واقعی سالانه این محصول 

هســتیم. حصادی در همین حال پیشــنهاد داد به منظور 
ساماندهی بازار شــکر، این محصول از شمول قیمت گذاری 
دولتی خارج و قیمت شــکر بر مبنای عرضــه، تقاضا و تولید 
 تعیین شــود و دولت تنها نقش نظارتــی و هماهنگ کننده 

داشته باشد.
او در مورد افزایــش بهره وری مصرف آب در کشــت بهاره و 
پاییزه چغندر قند در تولید شــکر نیز گفــت: بهره وری آب 
در کشت این محصول و شکر نســبت به سال ۸۹ رشد قابل 
توجه ای داشــته به طوریکه در ســال ۸۹ بــه ازای مصرف 
هر متر مکعب آب در کشــت بهــاره و پاییــزه چغندر قند 
حدود ۳۹۹ گرم شــکر تولید می شــد و این عدد در ســال 
 ۱۴۰۱ بــه ۹۱۳ گــرم تولید شــکر بــه ازای مصــرف هر 

متر مکعب آب رسیده است.

قائم مقام بانک مرکزی گفت: ناترازی ها در یک روز و دو روز 
ایجاد نشده است، اما به هر حال امروز باید به نوعی علاج شوند. 
اصغر ابوالحسنی؛ قائم مقام بانک مرکزی در افتتاحیه سی امین 
همایش سالانه سیاست های پولی و ارزی با محوریت تثبیت 
اقتصادی؛ حکمرانی و سیاستگذاری اظهار کرد: محور همایش 
را با توجه به مسائل روز اقتصاد کشور که با برخی عوامل بی 
ثبات کننده اقتصاد روبه رو بودیم، تثبیت اقتصادی گذاشتیم 

تا بتوانیم ابعاد این موضوع را بررسی کنیم.
وی افزود: با شناخت راهکار ها می توان این عوامل بی ثباتی را 
شناسایی کرد و تاثیر آن ها را به صفر رساند. ابوالحسنی ادامه 
داد: با بررســی اقتصاد ایران متوجه می شویم که عوامل بی 
ثباتی در دو دسته عوامل قابل دسته بندی هستند؛ یک مورد 
عوامل ساختاری و محیط کلان اقتصاد کشور ماست و دسته 
دوم عواملی هستند که به حکمرانی های پولی، مالی، ارزی، 

تجاری و امثال آن برمی گردد.
قائم مقام بانک مرکزی یادآور شد: از مجموعه عواملی که در 
بخش بانکی خود را نشــان می دهد می توان به ناترازی های 
موجود در نظام بانکی اشــاره کرد. این ناترازی ها در یک روز 

و دو روز ایجاد نشده است، اما به هر حال امروز باید به نوعی 
علاج شوند.

وی توضیــح داد: در ادبیات اقتصــادی، مکاتب مختلف به 
موضوع تثبیت اقتصادی و اینکــه چگونه این بی ثباتی ها را 
به سمت تصحیح ببریم بحث شده است. کلاسیک ها و حتی 
نئوکلاسیک ها معتقد بودند که فرایندی به عنوان خود تخریب 
کنندگی در اقتصاد داریم، اما این موضوع پیش فرض هایی 
دارد که الزاماً در اقتصاد کشــور ما حاکم نیست. یکی از این 
پیش فرض ها وجود بازار های کامل است که ما از آن بهره مند 
نیستیم، البته بازار کامل در بسیاری از کشور ها وجود ندارد. 
وی ادامه داد: مکتب دیگری مانند مکتب اتریشی اساساً نقش 
دولت ها و مقامات پولی و حتی بانک ها در خلق پول را مطرح 
می کنند و بیان می کند که این حوزه عامل کلیدی است و اگر 
خلق پول را مقام پولی و حکمران پولی کنترل نکند بدیهی 

است که سایر بخش ها را هم بی ثبات خواهد کرد.
قائم مقام بانک مرکزی ادامه داد: مکاتب کینزی و نئوکینزی 
هم عوامل ایجاد کننده ســاختار های بی ثباتی را به بخش 
تقاضای اقتصاد برمی گرداند و حضــور دولت ها برای علاج 

آن را مطرح می کنند. ابوالحســنی گفت: در اقتصاد کنونی 
نیز مکاتب های محتلفی وجود دارد که دیدگاه های متنوعی 
هم درباره بی ثباتی و انواع آن و همچنین راه حل های مختلف 
ارائه شده است بنابراین لازم است که از باب علمی درباره این 

موضوع بحث کرد.
وی ادامه داد: در ایران وجود نااطمینانی و بی ثباتی اقتصادی 
می تواند به تورم بیانجامد که در همین راستا باتوجه به شعار 
سال که رهبر معظم یا عنوان رشد تولید و مهار تورم نام گذاری 
کردند لازم است به بررسی بی ثباتی اقتصادی بپردازیم که 
رسیدن به راه حل و اجرای آن بسیار مهم است. برهمین اساس 
»تثبیت اقتصادی، حکمرانی و سیاست گذاری« محور کلیدی 

این همایش قرار گرفته است.
ابوالحسنی با بیان اینکه نشست های مختلفی در این باره در 
همایش برگزار خواهد شد که اساسا چه سیاست پولی می تواند 
ما را به ثبات نزدیک کند، ادامه داد: باتوجه به شرایط کشور باید 
دید چه مسائلی می تواند ما را به ثبات برساند؟ از سوی دیگر، 
چون دولت ها حضورشان در اقتصاد ایران گسترده بوده است 
و حجم کارشان در GDP بالاست که باعث شده کسری های 

بودجه و ناترازی مالی را شاهد باشیم. شاید اگر این ناترازی به 
مسائل پولی و بانکی سرریز نشود مشکلی ایجاد نمی شد، اما 

در ایران اینطور نیست.
وی در ادامه با اشــاره بــه محور حکمرانی پولــی گفت: در 
صورتی که ما نتوانیم جریان وجوه پولی را رصد کنیم، نه تنها 
نمی توانیم این حوزه را کنتــرل کنیم بلکه این جریان پولی 

قابلیت مدیریت هم نخواهد داشت.
قائم مقام بانک مرکزی افزود: بخشــی از همایش را به بحث 
آسیب شناســی نظام حکمرانی پولی اختصاص داده ایم تا 
آســیب های موجود را احصا کنیــم و بتوانیم ظرفیت های 
قانونی لازم را پیشنهاد کنیم تا اقتدار حقوقی و حتی اطلاعات 
اطلاعاتی و نظارتی و انتظامی لازم را پیش بینی کنیم و به طور 

منسجم کل اقتصاد را به سمت ثبات اقتصادی پیش ببریم.
وی با بیان اینکه در این همایش ۳۴ مقاله تخصصی ارائه شده 
و مورد بحث قرار خواهد گرفت که ۲۵ مورد از آن ها به طور 
ویژه در پنل ها ارائه می شود، یادآور شد: ۱۶۲ مقاله دریافت 
شده بود، اما، چون می خواستیم در این چارچوب بحث بکنیم 

بسیاری از مقالات کنار گذاشته شد.

قیمت خرید تضمینی چای ۵۲ درصد افزایش یافت

امکان خودکفایی در صنعت تایر وجود دارد

قیمت شکر بر مبنای عرضه و تقاضا تعیین می شود

ناترازی بانک ها باید علاج شود
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رییس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: بازار 
شــاهد ثبات در قیمت هــا و عرضه محصولات 
غذایی اســت. »رضا کنگــری« با بیــان اینکه 
طی روزهای گذشته شــاهد کاهش قیمت در 
محصولاتی مانند حبوبات بوده ایم، خاطرنشان 
کرد: با نزدیک شدن به فصل برداشت برنج، این 
محصول ایرانی نیز ۳۵ درصد کاهش در قیمت 

داشته است.
وی با اشــاره به واردات مــواد اولیه محصولات 
غذایی با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی، تصریح کرد: 
در حال حاضر بازار شــاهد ثبات قیمت در تمام 

محصولات اســت و تلاطم های هفته های اخیر 
از میان رفته است.

کنگری با اشــاره به کاهش نرخ ارز در روزهای 
گذشــته تاکید کرد: ثبات در بازار نشان دهنده 
آرامش اســت و ســفره های مردم را از شرایط 
نابسامان خارج می کند و مصرف کنندگان بدون 
نوسانات می توانند محصولات مورد نیاز خود را 
خریداری کنند. طی روزهای اخیر شاهد کاهشی 
بودن نرخ ارز و بازگشت به کانال ۴۰ هزار تومانی 
بوده ایم که با تداوم این روند می توانیم به کاهش 

قیمت محصولات در کشور امیدوار باشیم.

نمایندگان مجلس در راســتای ساماندهی بازار 
اجاره مســکن بانک مرکزی را مکلف کردند در 
صورت عدم رعایت نرخ افزایش اجاره بها از سوی 
موجران، مبلغ جریمه را از حساب آنها کسر کنند. 
نمایندگان مجلس در جریان ادامه رســیدگی 
به گزارش کمیســیون عمران در مورد طرح دو 
فوریتی کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک 
مســکونی با ماده )۸( این طرح که پیش از این 
برای بررسی بیشتر به کمیسیون عمران ارجاع 

شده بود، با اکثریت آراء موافقت کردند.
در ماده ۸ این طرح آمده اســت: شــورای عالی 
مسکن مکلف است هر ساله نســبت به تعیین 
سقف یا میزان افزایش اجاره بها و قرض موضوع 
شرط آن اقدام کند و شورای مذکور تعیین سقف 
و میزان افزایش یاد شــده در این ماده را تا قبل 
از پایان اردیبهشــت ماه هر سال اعلام می کند. 
تبصره ۱- در صورت عدم رعایــت نرخ افزایش 
اجاره بهای سالانه اعلامی این ماده توسط موجر 
علاوه بر کاهش مال الاجاره بــه میزان تاییدی 
از سوی شــورای عالی مســکن، موجر مشمول 
جریمه ای تا حداکثــر ۴۰ درصــد مبلغ اجاره 

سالانه می شود.
جریمه مأخوذه در اجرای قانــون جهش تولید 
مسکن مصوب ۱7/۰۵/۱۴۰۰ در اختیار صندوق 
ملی مســکن قرار می گیــرد. همچنین موجر 
مشــمول معافیت مالیاتی موضــوع تبصره ۱۱ 
ماده ۵۳ قانون مالیات مستقیم نمی  شود. بانک 
مرکزی ملکف است بنا به اعلام محاکم قضایی، 
مبلغ جریمه موضوع این ماده را از حساب محکوم 
علیه کسر کرده و در صورتی که موجودی حساب 
کمتر از مبلغ جریمه باشد، محکوم علیه مشمول 
مجازات مقرر در مــواد ۵ و ۵ مکرر قانون صدور 

چک می  شود.
تبصره ۲-  بنگاه های مشــاور املاک موظف به 
رعایت مفاد این ماده در امضای قراردادهای اجاره 
املاک مســکونی از طریق بررسی اسناد عادی 
و رســمی ملک مورد اجاره از جمله مبایعه نامه 
۲ سال گذشته هســتند. در صورت عدم رعایت 
سقف و عدم ارائه اسناد مذکور توسط موجرین، 
بنگاه های مشــاور املاک مکلف به ارســال این 

قراردادها به سازمان امور مالیاتی هستند.

متخلفین توسط شعب سازمان تعزیرات حکومتی 
در مرتبه نخست به جریمه نقدی معادل سه برابر 
حق الزحمه دریافتی و در مرتبه دوم محکوم به 
محرومیت به مدت شــش مــاه و جریمه نقدی 
معادل ۴ برابر حق الزحمــه دریافتی و در مرتبه 
ســوم به محرومیت به مدت یکســال و جریمه 
نقدی معادل شــش برابر حق الزحمه دریافتی و 
در مرتبه چهارم به محرومیت دائم از اشتغال به 

شغل در آن صنف محکوم می شوند.
در ادامه این نشســت نمایندگان با یک تبصره 
الحاقی به این ماده موافقت کردند. در این تبصره 
الحاقی آمده اســت: شــعب تعزیرات حکومتی 
مجازند در صورت احــراز تخلفات موضوع ماده 
)۱7( قانون نظام صنفــی در واحدهای صنفی 
بنگاه های مشاورین املاک، علاوه بر افزایش ۱۰ 
برابری جریمه نسبت به صدور دستور پلمپ واحد 
صنفی و نصب تابلو با درج نوع تخلفات به مدت 
یک ماه اقدام کنند. درآمدهای حاصله به خزانه 
واریز می شود و ۵۰ درصد از آن جهت ساماندهی 
بنگاه های مشاورین املاک اختصاص یافته و ۵۰ 
درصد نیز در اختیار سازمان تعزیرات حکومتی 

قرار می گیرد.
در ادامه نمایندگان با یــک تبصره الحاقی دیگر 
بــرای جلوگیــری از ســفته بازی در طرح های 
حمایتی تأمین مســکن موافقت کردند. در این 
تبصره الحاقی نیز آمده است: در راستای کاهش 
التهابات مسکن و به منظور جلوگیری از معاملات 
سفته بازی، خانه  واحدهای احداثی در طرح های 
حمایتی تأمین مسکن مانند اقدام ملی یا نهضت 
ملی مسکن، ثبت تمام معاملات مربوط به انتقال 
حق انتفاع اراضی یا اعیان یا امتیاز ثبت نام در این 
طرح ها باید از طریق سامانه طرح های حمایتی 
تأمین مســکن، بخش معاملات ثانویه و با تأیید 
وزارت راه و شهرســازی برای متقاضیان واجد 
شرایط صورت پذیرد. معاملات وکالتنامه هایی 
که بدون تأیید وزارت راه و شهرســازی و ثبت 
در ســامانه تنظیم گردد باطل اســت و در هیچ 
یــک از ادارات و محاکم پذیرفته نخواهد شــد. 
دستورالعمل معاملات ثانویه طرح های حمایتی 
توسط وزارت راه و شهرســازی حداکثر یک ماه 

بعد از ابلاغ این قانون تدوین و ابلاغ می شود.

در ادامــه رونــد نزولــی 
قیمت ها در بازار ارز که از ۲ 
هفته پیش شروع شده روز 
یکشنبه، ۲۱ خرداد دلار در 
بازارهای غیررســمی وارد 
کانال ۴۶ هزار تومان شــد. با توجه به اخبار مثبت 
ناشــی از مذاکرات و توافق در روزهای اخیر جدی 
شده است، ســطح انتظارات تورمی کاهش شدید 
پیدا کرده است و پیش بینی می شود اگر این اخبار 
مثبت ادامه دار باشــد، روند نزولی با شیب ملایمی 

ادامه پیدا کند.
قیمت هــا در بــازار ارز همچنان رونــد نزولی را 
طی می کند و دلار بــه عنوان شــاخص این بازار 
در دو هفته اخیر از کانال ۵۲ هــزار تومان با روند 
ریزشــی در آســتانه ســقوط به کانــال ۴۶ هزار 
تومان قرار گرفته اســت. بانک مرکــزی از ابتدای 

امسال سیاســت کوچک ســازی بازار غیررسمی 
ارز را دســتور کار خــود قــرار داد و تامیــن ارز 
مورد نیاز مردم و فعــالان اقتصــادی از تقاضا در 
بازار غیررســمی کاســت. اقدامات بانک مرکزی 
در بــازار ارز و برنامه دولت برای مهــار تورم باعث 
فروکش شدن شدید انتظارات تورمی شده است، 
 به طــوری که روند تــورم از خرداد بــه بعد نزولی 

پیش بینی می شود.
بر اســاس این گــزارش، یکــی از دلایــل اصلی 
ریــزش قیمــت دلار، موفقیت دولــت در کنترل 
انتظــارات تورمی اســت که نشــانه های آن را در 
بهبود شــاخص های اقتصادی، کاهــش تقاضا و 
افت قیمت ها در بازارها مشــاهده می کنیم. البته 
دیپلماســی اقتصادی دولت و تراز مثبت تجاری 
کشور نیز بر کاهش تقاضای ارز در بازار غیررسمی 
اثر گذار بوده که یکی از علت های آن رشد تجارت 
با همسایگان است. به دنبال کاهش تقاضای سفته 
بازی، توافقات بین المللی و دیپلماســی منطقه ای 

دولت، انتشار اخباری مبنی بر از آزاد شدن بخشی 
از پول های بلوکه شده و چشم انداز روشن اقتصادی 
کشور موجب شده نرخ ارز طی دو هفته گذشته روند 

نزولی را شروع کند.
براســاس این گزارش بــا وجود تــلاش دلالان و 
ســفته بازان برای جلوگیری از ریزش نرخ ارز، در 
بازارهای غیررســمی قیمت دلار در مقایسه با روز 
گذشــته حدود هزار تومان افت قیمت داشــت و 
وارد کانال ۴7 هزار تومان شــد. مشاهدات حاکی 
از این اســت کــه قیمــت دلار در لحظه شــروع 
معاملات روز یکشــنبه ۲۱ خــرداد برابر ۴۸ هزار 
و ۵۰۰ تومان بود و در لحظه مخابــره خبر به ۴7 
 هزار و ۱۰۰ تومان رســید و در حال از دست دادن 

این کانال است.
ریزش قیمت ها در مرکز مبادله ارز کشور نیز ادامه 
دارد و هر اسکناس دلار در این مرکز برابر ۴۱ هزار 
۹۸۹ تومان و نرخ هر حواله دلار نیز ۳۸ هزار و ۱7۲ 

تومان است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قیمتهادربازارارزهمچنانروندنزولیراطیمیکند

سقوط ادامه دار قیمت دلار 
ثبات در بازار مواد غذایی

جریمه موجرانی که سقف افزایش اجاره مسکن را رعایت نکنند

دلایل ریزش نرخ ارز 
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی 

همانگونه که بارها تاکید کرده ایــم بازار ارز و 
سکه در ایران متاثر از مذاکرات و فضای سیاسی 
است. اینکه تصور شود فقط مسائل اقتصادی در 
کاهش نرخ ارز و ریزش آن به چند کانال پایین 
تر موثر بوده است کمی از واقعیت به دور است. 
هرچند ارتباطاتی کــه در چند ماه اخیر برقرار 
شده از جمله رابطه با صندوق بین امکللی پول، 
بانک جهانی، افزایش صادرات و برگشت پول 
های ایران که در کشــورهای دیگر بلوکه شده 
بود، کمک موثری به کاهش نرخ ارز کرده است.

آن چیزی که مهم بوده و اتفاق افتاده این است 
که پیام هایی که پادشاه عمان حامل آنها بوده و به 
ایران رساند و پس از آن نیز نظرات ایران را منتقل 
کرد به نتیجه رســیده اســت. نتیجه آن را در 
گزارش پایانی شورای حکام یا آژانس بین المللی 

دیدیم که قطع نامه ای علیه ایران صادر نشد.
این اولیــن موفقیت بزرگ ایــران بود. چراکه 
بسیاری به دنبال این بودند که حداقل یک قطع 
نامه شدیداللحن علیه ایران صادر شود. قبل از 
آن هم توافقاتی که ایران با آژانس انجام داده بود 
مبنی بر اینکه برای بکارگیری دوربین ها مانعی 
وجود ندارد و پرونده هایی نیز بسته شد، نشان 
از این است که یک رابطه مثبت دو طرفه میان 

ایران و آژانس برقرار شده است. 
امــا مهم تــر از همه دیــدار رهبــر انقلاب با 
کارشناسان هســته ای بود. مطلب مهمی که 
ایشــان اعلام کردند این بود که توافق اشکالی 
ندارد ولی زیرســاخت ها باقی بماند. پیام دوم 
ایشان این بود که ارتباط با آژانس در هر شرایطی 
باید حفظ شود. پیام دوم پیام مهمی بود. پیام 
سوم ایشان نیز این بود که ایران به دنبال تولید 
بمب نیست که اگر بود کســی نمی توانست 

جلوی ایران را بگیرد. 
تمامی این موارد زیرمجموعه همان شعار نرمش 
قهرمانانه است که در سالی که برجام آغاز شد 
گفته شــد. ارتباطاتی که هم در نیویورک بین 
سفیر ایران و رابرت مالی برقرار شد و ارتباطات 
دیگری هنوز بیان نشــده اند، همگی می تواند 
در کاهش نرخ ارز اثرگذار باشــد. مجموعه این  
اتفاقات حتی می تواند به کاهش بیشتر نرخ ارز 

منجر شود.
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فناوری و 
اطلاعات

افت قیمت انواع تلفن همراه با ریزش قیمت ارز
کاهش نرخ ارز در چند روز اخیر باعث شده قیمت گوشی های تلفن همراه در بازار 
با کاهش چند میلیون تومانی مواجه شود به وطوری که بر اساس اعلام یک فعال 
بازار تلفن همراه، شدت کاهش قیمت در بازار موبایل، خیلی بیشتر از کاهش نرخ 
ارز اســت. افت قیمت دلار در بازار ارز از چند روز قبل آغاز شده و همین کاهش 

باعث شده قیمت کالاهایی که با نرخ ارز وارد می شوند، نیز با کاهش همراه باشد.
»احمد رضایی« فعال بازار موبایل، درباره تاثیر نرخ ارز بر قیمت تلفن همراه گفت: 
افزایش و کاهش نرخ ارز در بازار موبایل و کامپیوتــر فوق العاده تاثیر می گذارد، 
چراکه این بازار شفاف است و با قیمت ها نرخ ارز بالا و پایین می شود. شدت و درصد 

تغییراتی که در این بازار رخ می دهد، نیز خیلی بیشتر از کاهش نرخ ارز است.
وی افزود: فروشــندگان نیز به دلیل اینکه قیمت ها بیش از این افت نکند، سریع 
اقدام به فروش موبایل با سود اندک می کنند و همین مسئله نیز باعث کاهش نرخ 
می شود. به عنوان مثال آیفون ۱۳ )۱۲۸ گیگ( که با نرخ دلار ۶۰ هزار تومانی تا 
۴۷،۵۰۰ هم قیمت گذاری می شد، اکنون توسط شرکت های پخش با قیمت ۳۹ 
میلیون تومان به فروش می رسد و مشتری داخل بازار تا ۳۸ میلیون هم می تواند 

گوشی موردنظر خود را پیدا کند.

مدل پرو آیفون ۱۵ رکورد قیمت را می زند
به گفته یک تحلیلگر، اپل احتمالا قیمت موبایل های ســری ۱۵ را افزایش می دهد، به 
طوریکه بهای نسخه های پرو آن تا ۲۰۰ دلار بیشتر می شــود. اپل طی ماه های آینده 
سری آیفون ۱۵ را رونمایی می کند. هرچند تاکنون اطلاعات مختلف و متعددی درباره 

قیمتگذاری این سری فاش شده اما اعتبار بیشتر آن مورد سوال است.
درهمین راستا به اعتقاد »دن ایوز« یک تحلیلگر وال استریت که به صحت پیش بینی 
هایش مشهور اســت، اپل تصمیم دارد تا قیمت ســری آیفون ۱۵ را افزایش دهد. این 
نخستین افزایش قیمت آیفون در آمریکا از سال ۲۰۱۷میلادی تاکنون به حساب می آید. 
ایوز قبلا افزایش جهانی قیمت سری آیفون ۱۴ را به دقت پیش بینی کرده بود. همانطور 
که می دانید قیمت این ســری در بازارهای بین المللی از ۸۰ تا ۱۷۲ دلار افزایش یافت. 
اکنون این تحلیلگر معتقد است اپل همین استراتژی را برای آیفون ۱۵ نیز دنبال می کند.

هرچند دن ایوز به طور خاص به قیمت های این سری در آمریکا اشاره نکرد اما معتقد است 
اپل متوسط قیمت فروش را افزایش خواهد داد. او در این باره گفت که مدل های آیفون 
۱۵ پرو بیش از مدل های معمولی شاهد افزایش قیمت خواهند بود. به گفته او قیمت مدل 
های پرو این سری احتمالا تا ۲۰۰ دلار ازایش می یابد. در حال حاضر قیمت آیفون ۱۴ پرو 
مکس ۱۰۹۹ و آیفون ۱۴ پرو ۹۹۹ دلار است. این بدان معناست که احتمالا آیفون ۱۵ پرو 

به قیمت حدودا ۱۱۹۹ و آیفون ۱۵ اولترا به بهای ۱۲۹۹ دلار فروخته می شوند.

تغییر مسیر قوانین به سمت جذب بیشتر استعدادها
افزایش ظرفیت حمایت از نخبگان

معاون آموزشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با تشریح اقدامات این وزارتخانه برای جذب 
و نگهداشت نخبگان در طرح تحول آموزش عالی گفت: اگر ظرفیت جذب نخبگان را فراهم 

نکنیم، مهاجرت می کنند.
لایحه برنامه پنج ساله هفتم توسعه کشور ۳۰ اردیبهشت با حضور معاون اول رییس جمهور، 
وزرا، رییس سازمان برنامه و بودجه و شــماری از نمایندگان مجلس شورای اسلامی و 

کارشناسان در سالن اجلاس سران رونمایی شد.
این لایحه برای اجرا طی ســال های ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶ مشتمل بر ۲۲ فصل و هفت بخش 
اقتصادی، زیربنایی، فرهنگی و اجتماعی، علمی، فناوری و آموزشی، سیاست خارجی، 

دفاعی و امنیتی و اداری، حقوقی و قضایی تدوین شده است.
بخش چهارم و فصل ۱۷ این لایحه به موضوعات علمی، فناوری و آموزشی پرداخته است و 
تکالیف مختلفی را برای وزارت علوم تعیین کرده است. تحصیل رایگان یا کمک هزینه برای 
دانشجویان نخبه و رتبه های برتر آزمون سراسری، بالا بردن ضریب مهارت در مجموعه 
دانش های ارائه شده، تامین بودجه سامانه »نان« و صندوق عالی عتف و افزایش دانشجویان 

بخشی از این تکالیف است.
مواد ۲۲۹ و ۲۳۰ لایحه برنامه هفتم توسعه بیشتر با هدف نگهداشت نخبگان و گسترش 
عدالت آموزشی همچنین افزایش جذاب تحصیل در رشته های اولویت دار تدوین شده 
است و بر اساس ماده ۲۲۹ »به منظور تحقق اهداف آمایش آموزش عالی تنظیم ارتباط 
تحصیل و اشتغال، ارتقای پاسخگویی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوهش و 
فناوری به نیازهای بازار کار و تقاضای اجتماعی و افزایش جذابیت تحصیل در رشته های 
دارای اولویت بر اساس نقشه جامع علمی کشور، تامین مالی تحصیلات عالی با رعایت 
اصل سی ام قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران متناسب با قیمت تمام شده تحصیل بر 
مبنای سرانه های استاندارد آموزشی مقاطع مختلف تحصیلی به ترتیب زیر انجام می شود.
۱. پرداخت هزینه تحصیل رایگان و نیز کمک هزینه تحصیلی به دانشجویان نخبه برای 
تحصیل در رشته های اولویت دار کشور در سقف ۱۵ درصد )۱۵( ظرفیت رشته محل های 
روزانه بر مبنای ظرفیت سال اول اجرای این قانون از محل منابع عمومی؛۲. پرداخت هزینه 
تحصیل رایگان دانشجویان مستعد در رشته محل های روزانه مورد نیاز کشور در سقف چهل 
درصد ظرفیت سال اول این قانون؛۳. پرداخت هزینه تحصیل سایر دانشجویان روزانه در 

قالب تسهیلات اعطایی به ایشان بازپرداخت آن پس از فراغت از تحصیل؛
همچنین بر اساس بند ج ماده ۲۳۰ »وزارتخانه های علوم تحقیقات و فناوری و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی مجازند تا سقف بیست درصد )۲۰( ظرفیت پذیرش دانشجویان 
کارشناسی ارشد و دکترای تخصصی خود را برای جذب دانشجویان از میان افرادی که 
جزو ۲۰ درصد بالاترین ورودی های رشته های هر سال باشند در قالب ضوابط دانشجویان 
ممتاز و مسئولیت پذیری مستقیم هر یک از اســاتید برای مشارکت دادن دانشجویان 
پذیرفته شده در اجرای طرح ها و پروژه های مرتبط با نیاز های کشور بر اساس اولویت های 

مندرج در سامانه نظام ایده ها و نیاز ها )نان( اختصاص دهند«.
قاســم عموعابدینی درمورد تامین منابع مالی این مواد لایحه برنامه هفتم توســعه به 
دانشگاه ها گفت: بودجه  ای که به دانشگاه ها پرداخت می شود، شامل بخش های مختلف 
همچون آموزشی، پژوهشی و غیره است و فقط باید هزینه کرد آن شفاف شود.وی ادامه 
داد: اما در مورد استعداد درخشان و نخبگان اعتبار ویژه ای وجود دارد و بنیاد ملی نخبگان 
این بودجه را در اختیار دارد. معاون آموزشی وزارت علوم تاکید کرد: این وزارتخانه باید 
شرایط را برای استفاده، جذب و حمایت از نخبگان فراهم کند، ولی مرکزی مانند بنیاد ملی 
نخبگان باید این روند را مدیریت کند. وزارت علوم دانشکده های علوم و فناوری های نوین 
را تاسیس کرده است تا به این شکل بیشتر از این افراد حمایت شود. اگر ظرفیت جذب 
نخبگان را فراهم نکنیم، آنها مهاجرت می کنند. بعد هم اگر علاقه داشته باشند برمی گردند، 
اگر علاقه نداشته باشند و ظرفیت جذب آنها فراهم نشده باشد، در آن کشوری که مهاجرت 
کرده اند می مانند. مهم این است که ما این ظرفیت را ایجاد کنیم، بنیاد ملی نخبگان باید با 
برنامه ریزی این قالب را توسعه دهد. عموعابدینی ادامه داد: وقتی ابتدا بورسیه رتبه های زیر 
۱۰۰ را مطرح کردیم با اینکه وسط سال بود، بنیاد نخبگان حمایت و بودجه را تامین کرد.

وی همچنین گفت: داوطلبان زیر ۱۰۰ کنکور سال ۱۴۰۲ که در رشته های اولویت دار 
ثبت نام کردند و پذیرش و از بورس برخوردار شدند، امسال ۴۳ نفر بودند که نسبت به سال 
گذشته دو و نیم برابر افزایش یافت، البته در سال گذشته فرصت زیادی نداشتیم و این 
مصوبه زمان انتخاب رشته اعلام شد.استاد دانشگاه تهران خاطرنشان کرد: چون این کار 
موفق بود بنیاد ملی نخبگان موافقت کرد امسال از رتبه های زیر ۲۰۰ حمایت کند. انتظار 
داریم امسال تعداد این افراد بیشتر شــود. عموعابدینی تصریح کرد: بنیاد ملی نخبگان 
همچنین ۶۰ میلیارد تومان برای حمایت از بورس صنعت در سال جاری تخصیص داده 
است. بورس صنعت یعنی صنعتی اعلام می کند به دانش آموخته های یک رشته خاص نیاز 
دارد. اگر این افراد جزو نخبه ها یا استعداد درخشان باشند، بنیاد هم هزینه های تحصیل آنها 

را تامین کرده و به آنها حقوق می دهد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری 
از همکاری ۲۸ دستگاه اجرایی 
در نخستین رویداد نمایشگاه 
فنــاوری هــا و محصــولات 
محرومیــت زدا خبر داد. روح الله دهقانــی فیروزآبادی 
در نشســت خبری اولین دوره نمایشــگاه فناوری ها و 
محصولات محرومیت زدا که امروز ۲۱ خردادماه در محل 
معاونت علمی ریاست جمهوری برگزار شد، ضمن اشاره 
به اینکه ۲۸ دستگاه اجرایی کشور برای پیشرفت آبادانی 
و عدالت کنار این رویداد هستند تا به مناطق کمتر توجه 
شده بیشتر بپردازیم، گفت: برای این کار ملی که وظیفه 
دینی و انسانی ما است، ابتدا باید با یکدیگر همصدا شویم؛ 
صرف کنار هــم قرار گرفتن دســتگاه ها به نظرم برکت 

بزرگی است که خداوند توفیق آن را به ما داده است.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با بیان اینکــه محرومیت مناطــق محروم، 
محرومیت توجه اســت نــه محرومیتِ اســتعدادها و 
قابلیت ها، گفت: همواره سرزمین هایی که قابلیت هایشان 
دیرتر کشف شده، اتفاقاً فرصت های اقتصادی و توسعه ای 
بیشــتری دارند. برنامه ملی آبادیران به دنبال این است 
که توجهات علمی، سرمایه گذاری و اقتصاد بنیان را به 

نقاط کشور که پر از ظرفیت و پتانسیل هستند اما کمتر 
به آنها توجه شده ببرند. خروجی این توجه در درجه اول 
احساس تعلق است. وی با اشاره به اینکه به واسطه دست 
نخورده بــودن مناطق محروم، فرصت هــای اقتصادی 
بسیاری شکوفا می شــود، گفت: در این نمایشگاه ۳۰۰ 
شــرکت دانش بنیان که تجربه کار در مناطق محروم را 
دارا هستند حضور دارند و این شرکت خدمات متنوعی 
در حوزه نرم افزاری، سلامت، غذا و … به مناطق محروم 
ارائه می دهند و معتقدم این جریان از نظر اقتصادی و هم 

از نظر ملی برکات زیادی به همراه دارد.
دهقانی فیروزآبادی بیان کرد: ان شاءالله این برنامه با این 
هدف پیش برود که در یک سال پیش رو دبیرخانه آن با 
دستگاه ها هم افزایی کرده و اقدامات خوبی برای توسعه 
کسب و کار و اشتغال در مناطق محروم انجام دهد و سال 
آینــده دبیرخانه گزارش دهد که در این یک ســال چه 
اقدامی انجام داده و چه فرصت های جدیدی کشف شده 
است. ان شاءالله طعم شیرین علم و فناوری را به مناطق 

محروم بچشانیم.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری ویژگی فناوری های محرومیت زدا را سازگاری با 
ظرفیت های محدود و شرایط منطقه ای و زیست محیطی، 
همچنین اشتغال آفرین و حرکت زا عنوان کرد. وی افزود: 
برای شناسایی مناطق محروم با توجه به اینکه این مناطق 
از طریق وزارت کشور شناسایی شده نیاز به کار مطالعاتی 
نداشــته ایم. همچنین مناطق محروم در شاخص های 

کمیته امداد با توجه به نرخ بیکاری، سطح رفاه و میزان 
درآمد ساکنین مناطق مشخص شده است.

دهقانی فیروزآبادی ضمن اشاره به اینکه نقش معاونت 
علمی در این رویداد توســعه پلتفرم بوده و فرصت های 
اقتصــادی و ظرفیت ها را به شــرکت های دانش بنیان 
علاقه مند به این حوزه متصــل می کند، افزود: در نقطه 
شروع ۳۰۰ شرکت دانش بنیان در حوزه های سلامت، 
کشاورزی، آبزی پروری، گیاهان دارویی،IT  و… فعال 
هستند و تعداد شــرکت های فعال در حوزه محرومیت 

زدایی تا سال آینده باید به ۶۰۰ شرکت افزایش یابد.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری اهــداف برگــزاری این نمایشــگاه را اتصال 
شــرکت های دانش بنیان بــزرگ به بــازار پروژه های 
محرومیت زدایی از طریق خیریه ها، ســمن ها و منابع 
نهادهای دولتی و حاکمیتی مسئول در این حوزه، کمک 
به توســعه مناطق محروم از طریق معرفی ظرفیت های 
شــرکت ها برای پاســخ به چالش ها و ایجاد اشــتغال 
پایــدار و همچنین توســعه بازار و تســهیل خرید کالا 
 و خدمات شــرکت های دانش بنیان و فنــاور در حوزه 

محرومیت زدایی عنوان کرد.

۲۸ دستگاه اجرایی برای محرومیت زدایی فناورانه همکاری می کنند

خدمات دانش بنیان ها برای محرومیت زدایی
News kasbokar@gmail.com

مدیــرکل پارلمانی صندوق نــوآوری و شــکوفایی 
ریاســت جمهوری گفت: تیم صندوق به صورت یک 
برنامه فشــرده چند روزه درمناطق و استان های کم 
برخــوردار حضور می یابــد تا علاوه بــر حمایت های 
از شــرکت های دانش بنیــان زمینــه  دولتــی 
 اختصاص تســهیلات ویژه بــه این کســب و کارها 

را فراهم کند.
مهدی خالقی در نشســت ارائه خدمات ملی صندوق 
نوآوری و شکوفایی نهاد ریاست جمهوری به صنعتگران 
و بازرگانان در سرسرای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی اهواز بیان کرد: این برنامه منجر به دریافت 
مصوبه، عقد قرارداد و پرداخت نیز می شــود که ظرف 
چند ساعت به انجام خواهد رسید و هدف از این اقدام 
ارائه خدمات صندوق با سرعت بیشتری به شرکت های 

دانش بنیان استان های کم برخوردار است.
وی افزود: این برنامه برای توسعه خدمات صندوق در 
راستای خدمت رســانی به شرکت های دانش بنیان در 
کل کشــور و با نگاه ویژه به اســتان های کم برخوردار 

است.

خالقی ادامه داد: بالغ بر ۷۵ خدمت مالی اعم از تسهیلات 
)۱۴ نوع از جمله ســرمایه در گردش، قرض الحسنه، 
توانمند ســازی، مشــاوره و آموزش( به شرکت های 
دانش بنیان ارائه می شــود به گونه ای که ضریب نفوذ 
خدمات تســهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی برای 
شــرکت های دانش بنیان در کشور به صورت میانگین 

۷۰ تا ۷۵ درصد است.
مدیرکل پارلمانی صندوق نوآوری و شکوفایی رییس 
جمهوری در خصوص برنامه هــای صندوق در جهت 
افزایش صادرات محصولات دانش بنیان گفت: تعاملات 
خوب با برخی شــرکت های دانش بنیان بزرگ با توان 
صادراتی بالا، ارائه تســهیلاتی از جنس ســرمایه در 
گردش بــرای تقویت تــوان مالی به منظــور افزایش 
صادرات، ارائه کمک های بلاعوض ویژه شــرکت های 
دانش بنیان برای حضور در نمایشــگاه های خارجی از 
جمله برنامه ریزی های صندوق محسوب می شود تا 
زمینه توسعه بیش از پیش بازار محصولات دانش بنیان 

کشور را فراهم شود.
وی تعامل با صنــدوق ضمانت صــادرات را زمینه ای 

برای تنــوع هرچه بهتــر ارائه خدمات ویژه شــرکت 
های دانــش بنیان عنــوان کــرد و ادامــه داد: این 
خدمات در بخش ارائه ضمانتنامــه و بیمه خواهد بود 
 که با مشــوق هایی برای شــرکت های دانش بنیان 

همراه است.
خالقی در خصوص ارتباط با مرکز همکاری های ریاست 
جمهوری با محوریت حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان اشاره کرد و گفت: این مرکز در توسعه صادرات 
محصولات دانش بنیان فعالیت دارد که در شناسایی 
بازار برای محصولات این شرکت ها نقش تاثیرگذاری 

خواهد داشت.
خالقی در خصوص حمایــت از کارخانه های نوآوری 
اظهارکرد: ارائه تسهیلات برای توسعه و راه اندازی این 
کارخانه ها در ۱۰ تا ۱۲ استان کشور انجام شده است 
که قطعا با حمایت های صورت گرفته اکوسیستم دانش 
بنیان و فناوری کشور بیش از گذشته تقویت و توسعه 

خواهد یافت.
مدیرکل پارلمانی صندوق نوآوری و شکوفایی رییس 
جمهوری با اشــاره به اینکه یکی از بازوهای اساســی 

صندوق شکوفایی و نوآوری صندوق پژوهش و فناوری 
است گفت: بالغ بر ۶۹ صندوق پژوهش و فناوری شامل 
استانی، تخصصی و دانشگاهی در کشور فعالیت دارند 
خدمات مالی مورد نیاز به حوزه دانش بنیان را سرعت 

می دهند.
وی در خصــوص اعطای تســهیلات اشــتغالزایی به 
شرکت های دانش بنیان بیان کرد: بابت جذب نیروی 
انسانی به شرکت های دانش بنیان تسهیلات با نرخ ۲ 
درصد و تا سقف ۹ میلیارد ریال پرداخت می شود که 
علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی پایدار، تحقق اهداف 

کاری شرکت ها را نیز به دنبال دارد.
خالقی تصریح کــرد: عملکــرد بانک هــا در اجرای 
تسهیلات تکلیفی تبصره ۱۶ قانون بودجه ضعیف بود 
و امید است امسال با اجرای تبصره ۱۸، بانک ها تعامل 
خوبی با شرکت های دانش بنیان داشته باشند که ۵۰ 
هزار میلیارد ریال در این حوزه منابع مالی پیش بینی 
شده است. به گفته مدیرکل پارلمانی صندوق نوآوری 
و شکوفایی رییس جمهوری بالغ بر هشت هزار و ۵۰۰ 

شرکت دانش بنیان در سطح کشور فعال است.

پایش مناطق زلزله زده و حمل محموله های مخابراتی
یک فعال فناور از ساخت پهپاد عمودپرواز با دقت بالا 
در تصویربرداری از مناطق بحرانی خبر داد و گفت: این 
نوع پهپادها قابلیت ارسال تصاویر آنلاین و فول اچ دی 
به کاربر یا خلبان را دارند. فاتحی با اشــاره به ساخت 
پهپادهای عمود پرواز گفت: یک شرکت دانش بنیان 
متشکل از فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتی شریف به 
صورت حرفه ای در زمینه طراحی، تولید و توسعه پهپاد 
عمود پرواز کلاس مولتی روتور و زیرسامانه های مربوطه 
و همچنین ارائه خدمات جانبی مرتبط با فناوری های 

پیشرفته حوزه هوایی بدون سرنشین فعالیت می کند.
وی با اشــاره به قابلیت های این نوع پهپاد گفت: این 
نوع پهپادهای عمود پرواز قابلیت آماده به کار ســریع 
و همچنین قابلیت انجام عملیات از روی دست را دارد. 
همچنین دارای بیشــترین مداومت پرواز در قیاس با 

سایر عمودپروازهای کلاس مشــابه بوده و در شرایط 
جوی نامناسب مانند گرد و غبار یا باران سبک می تواند 

پرواز کند.
این فعال فنــاور افزود: ســامانه های پهپادی در حوزه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )فاوا( کاربردهای مختلفی 
دارد؛ به طور مثال پهپاد با استفاده از کابلی به صورت 
دائم و پیوسته و طولانی مدت در محیطی پرواز می کند 
و عملیات پایشــی، شناســایی و حمل محموله های 

مخابراتی و داده ای را انجام می دهد.
فــارغ التحصیل دانشــگاه شــریف ادامــه داد: این 
پهپادهــا قــادر هســتند از ۱۵ تــا ۱۰۰ کیلومتر را 
شناســایی کنند و همزمان به صورت آنلاین تصاویر 
فول اچ دی و یــا تصاویر حرارتی به واســطه دوربین 

حرارتی را به ایســتگاه منتقل کننــد و خلبان و کاربر 
 از ایــن طریق مــوارد مشــکوک را شناســایی کند 

و گزارش دهد.
فاتحی ضمن اشــاره به اینکــه همراه داشــتن یک 
عمودپرواز کوچک به کسب یک تصویر سریع و دقیق 
از حوادث کمک می کند، گفت: این پهپادها در حوادثی 
که دوربین های دید در شب )IR( و حرارتی لازم هستند 
مانند یافتن افراد گم شده یا در محلی گیر افتاده یا در 

حریق ها کمک می کند.
وی با اشــاره به اینکه یکی از پهپادهای عمودپرواز که 
توسط این شرکت ساخته شــده، مداومت پروازی ۴ 
ساعته و برد مخابراتی ۱۰۰ کیلومتری دارد، بیان کرد: 
در هنگام حوادث پیش بینی نشده مانند زلزله و سیل 

و رانش زمین استفاده از پهپادهای عمودپرواز به یافتن 
تصاویری دقیق از بحران جهت پشــتیبانی در لحظه 

کمک می کند.
فارغ التحصیل دانشگاه شریف بیان کرد: گشت زنی و 
پایش مداوم مناطق بحران زده برای به دســت آوردن 
گزارشــی ســریع از میزان تخریب زیر ســاخت ها، 
قسمت های سالم و تخریب شده شــهر در اثر زلزله و 
یا افراد قرار گرفته در محاصره سیل در شرایط بحرانی 

بسیار کمک کننده است.
این فعال فناور ادامــه داد: همچنین در مناطقی که به 
زیرســاخت های ارتباطی کشــور دسترسی و به علت 
تحریم ها امــکان ارتباطات ماهــواره ای وجود ندارد، 
استفاده از پرنده های بدون سرنشــین به عنوان دکل 
مخابراتی موقت می تواند تا پهنای باند MB/S ۲ ارتباط 

داده ای با قابلیت اطمینان بالا را تضمین کند.

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت 
گفت: ۴۰ میلیارد تومان حمایت ویژه معاونت 
تحقیقــات و فنــاوری وزارت بهداشــت به 
دانشگاه های علوم پزشکی در قالب دستورالعمل 
حمایت از پژوهشــگران اعلام شد. به گزارش 
وزارت بهداشت، دکتر یونس پناهی در نشست 
معاونین تحقیقات و فناوری کلان منطقه ۱۰ 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور از عملکرد و 
اقدامات این دانشگاه ها که اغلب جزو بزرگترین 
و تاثیرگذارترین دانشــگاه های علوم پزشکی 
فعال در کشور هستند، ابراز خرسندی کرد و 
گفت: عملکرد دانشگاه های کلان منطقه ۱۰ 
در حوزه فناوری شایسته تقدیر و قدردانی است. 
وی خاطرنشان کرد: رقابت سنگینی در منطقه 
و دنیا در زمینه تولید علم حاکم است و طبق 
تاکیدات مقام معظم رهبری و رئیس جمهور در 
زمینه تولید علم و مرجعیت علمی باید اقدامات 
اساسی صورت پذیرد و علاوه بر توجه به مقوله 
کیفیت تولیدات علمی باید به کمیت آنها هم 

توجه شود.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت با 
بیان اینکه مسیر تولید دارو از مسیر تولید مقاله 

می گذرد و هدف نهایی تحقیقات رسیدن به 
دارو، تجهیزات و محصول یا دستورالعمل است، 
عنوان کرد: همانطور که به فناوران گفته می شود 
در فناوری در مرحله پتنت متوقف نشوند زیرا 
مســیر تولید محصول و تجهیزات تازه شروع 
شده اســت. مقاله هم همینطور است پس از 
چاپ مقاله تازه مراحل تبدیل آن به محصول 

شروع می شود.
وی با اشــاره به ابلاغ دســتورالعمل حمایت از 
پژوهشگران اعلام کرد: ۴۰ میلیارد تومان حمایت 
ویژه معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت به 
دانشگاه های علوم پزشکی در قالب دستورالعمل 

حمایت از پژوهشگران اعلام شده است.
پناهی به حمایت هایی در قالب ســرباز نخبه 
اشاره کرد و افزود: متعاقب تفاهم میان معاونت 
تحقیقات و فناوری وزرات بهداشت و دانشگاه 
دفاع ملی تمام هزینه هــای حقوق و حمایت 
از نخبگان در قالب طرح ســرباز نخبه توسط 
معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت 
پرداخت خواهد شد. این در حالی است که انتظار 
داریم پذیرفته شدگان این طرح در قالب مقاله، 
محصول، دســتورالعمل و غیره خروجی برای 

کشور داشته باشند. دستیار پژوهش، پزشک 
پژوهشگر و غیره نیز به همین منوال خواهند 
بود. وی به مقوله مطالعات کوهورت اشاره کرد و 
اظهارداشت: چند شرط اصلی برای ادامه فعالیت 
کوهورت ها اعلام شده است. اول اینکه مطالعه 
کوهورت باید با تایید رئیس دانشگاه به فعالیت 
خود ادامه دهد، همینطور مطالعه کوهورت باید 
برای همه اعضای هیات علمی دانشگاه مربوطه 
قابل اســتفاده و در دســترس باشد و سومین 
ضروری است نتایج حاصل از مطالعه در قالب 
ترجمان دانش مورد استفاده بومی در منطقه و 

سپس در سطح ملی قرار گیرد.
در ادامه نشســت نیز معاونین تحقیقات و فناوری 
دانشگاه های علوم پزشــکی تهران، ایران، شهید 
بهشــتی، علوم توانبخشی و ســلامت اجتماعی، 
بقیه الله، ارتش، شاهد، انستیتو پاستور و موسسه 
عالی آموزش و پژوهش طب انتقال خون ایران که 
همگی جزو کلان منطقه ۱۰ آمایشی وزات بهداشت 
محسوب می شوند به شــرح گزارشی از اقدامات و 
دســتاوردهای خود در حوزه تحقیقات و فناوری 
سلامت پرداخته و چشــم انداز و برنامه های آتی 

خود را ارائه کردند.

ممکن اســت چین اســتفاده از ابزارهای 
اشــتراک گذاری فایل مانند ایــردراپ و 
بلوتوث را برای جلوگیری از گسترش اخبار 
نامطلوب، محدود کند. این پیشــنهاد در 
حالی مطرح شــده که برخی معترضان با 
استفاده از ابزار اشتراک گذاری فایل پیام 
های سیاسی را گســترش داده اند. هر دو 
قابلیت بلوتوث و ایردراپ به کاربران موبایل 
های هوشمند اجازه می دهد بدون آشکار 
شــدن هویت، تصاویر و پیام ها را با دیگر 
موبایل های نزدیک شان به اشتراک بگذارند 
و به این ترتیب قانون سختگیرانه سانسور در 

چین را دور بزنند.
در نوامبر ۲۰۲۲ میلادی اپل محدودیتی در 
ایردراپ وضع کرد که تعداد کاربران دریافت 
کننده فایل از افراد خارج از فهرست شماره 
تماس های فرد را محدود می کرد. دستگاه 
آیفون در یک بازه ۱۰ دقیقه ای در حالتی 
قرار می گرفت که به کاربران اجازه می داد 
فایل هایی از افرادی که شماره تماس شان 

را دارند، دریافت کنند.
در آن زمــان اپل اعلام کــرد این تغییر با 

هدف کاهش گسترش پیام های ناخواسته 
ارســالی با ایردراپ انجام می شــود و به 
زودی این تغییر در سراســر جهان اعمال 
می شود. اکنون ســازمان فضای سایبری 
چین که رگولاتور اینترنت این کشور نیز به 
حساب می آید یک بازه مشاوره یک ماهه 
برای عموم مردم ایجاد کــرده تا ابزارهای 
اشــتراک گذاری فایل را محدود تر کند و 
به این ترتیب از تولید ، کپی کردن و انتشار 

محتوای نامطلوب جلوگیری شود. 
همچنین قوانین پیشــنهادی چین تهیه 
کنندگان ســرویس ها را ملزم می کند از 
گســترش اخبار غیرقانونی یــا مخرب 
جلوگیری کنند و داده ها را با رگولاتورها 
و پلیس به اشتراک بگذارند. طبق قوانین 
پیشنهادی ابزارهای اشتراک گذاری فایل 
مشابه باید قبل از عرضه برای عموم مردم 
به دقت ارزیابی شــوند. توسعه دهندگان 
نرم افزاری که خواهــان فعالیت در چین 
هستند باید از قوانین جدید پیروی کنند 
در غیر اینصورت اپ هایشان از فروشگاه ها 

حذف می شود.

مدیرکل پارلمانی صندوق نوآوری: 

دولت به شرکت های دانش بنیان تسهیلات ویژه ارائه می کند

ساخت پهپاد با قابلیت تصویربرداری دقیق در بحران

ایردراپ و بلوتوث در چین محدود می شودحمایت ویژه ۴۰ میلیارد تومانی از پژوهشگران علوم پزشکی
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کار و
کارآفرینی 

بيماراني كه يددرماني مي كنند، بايد به مدت 14 روز در 
قرنطينه بمانند و اگر كمتر از اين مدت مرخص شــوند، 
اطرافيان خود را مبتلا به سرطان مي كنند. اين در حاليست 
كه بعضي از بيمارستان هاي كشور با بي توجهي تنها به 
مدت 2 روز بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ كاري كه نه 

منطق پزشكي دارد و نه منطقي انساني. 
يد يك ماده راديواكتيو است كه تابش مي كند و اشعه آن ذراتي دارد كه مي تواند وارد 
سيستم گوارشي و بدن شود و اين به سلول هاي سالم آسيب رسانده و باعث سرطان 
مي شود. يددرماني روشي است كه توسط پزشكان براي درمان كساني كه مبتلا به 
بيماري هاي خاص يا صعب العلاجي مثل سرطان هستند، به كار برده مي شود. اين 
كار بايد به صورت قانونمند انجام شود تا از ضرر و خطر اشعه هاي راديواكتيو آن روي 
سلامتي انسان جلوگيري شود. مثلا به مدت 14 روز اين بيماران در اتاقي مخصوص 
خود نگه داشته شوند و از تماس مستقيم با آنها دوري شود. كوچك ترين سهل انگاري 

در اين مورد خطراتي جدي را به همراه دارد. 
كارشناس ارشد فيزيك هسته اي كه شاهد ماجراي يددرماني و ترخيص بيماران 
تنها پس از 2 روز از زمان آن بوده است، مي گويد: متاسفانه شاهد انجام يددرماني هاي 
2 روزه در برخي از بيمارستان هاي كشور هستيم كه علت عمده آن هم چيزي جز 
بي توجهي نظام درماني به سلامت جامعه نيست. وي مي گويد: مهم ترين عوارض 
برخورد با بيماري كه تازه يددرماني كرده، سرطان، آسيب جدي به كودكان، خطر 

سقط جنين براي زنان باردار و سلامت مادر است. 
اين كارشناس ارشد ادامه مي دهد: اين كار در قسمت پزشكي هسته اي بيمارستان ها 
معمولا براي بيماران سرطاني انجام مي شــود. در خارج از كشور بيمار 14 روز در 
قرنطينه نگه داشته مي شود درحالي كه در كشور ما بعضي از بيمارستان ها تنها 2 روز 
بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ چيزي كه در نظر او براي جامعه و حوزه سلامت 
كشور يك فاجعه است كه بايد هرچه سريع تر پيگيري شود. او مي گويد: حتي كساني 
كه اتاق بيمار و كارهاي او را انجام مي دهند، به طور دقيقي از خطرات اين موضوع 
آگاه نيستند و ناخواسته گرفتار بيماري هاي آن مي شوند درحالي كه بيمارستان اين 
مساله را جدي نمي گيرد. وي مي گويد: آنها با اين كار يك نفر را درمان مي كنند اما در 
پي آن صدها نفر ديگر را مبتلا به انواع بيماري و سرطان مي كنند به طوري كه گرچه 
در كوتاه مدت خود را نشان نمي دهد اما پس از مدتي موضوع روشن مي شود. اين 
كارشناس ارشد ادامه مي دهد: شايد در حال حاضر يكي از علل عمده رواج سرطان در 
كشور همين اقدام  و نمونه كارهايي مثل آن باشد وگرنه چرا بايد بعضي از افراد بدون 
هيچ علتي درحالي كه هم غذاي سالم و هم ورزش منظمي دارند، ناگهان به سرطان 
مبتلا شوند؟ براي همين اگر نگوييم همه علت سرطان اين است، تقريبا مي شود 
گفت يكي از علت هاي مهم آن است. كارشناس ارشد فيزيك هسته اي همچنين 
با اشاره به اينكه قبلا در بيمارستان ها اتاق هاي تك نفره براي اين كار وجود داشته 
و مدت آن هم يك هفته بوده است، مي گويد: در حال حاضر به علت افزايش تعداد 

بيماران و بودجه كم بيمارستان ها براي اين بخش هاي درماني اتاق هاي تك نفر به 
دونفره تبديل شده و زمان آن هم از يك هفته كمتر شده است. وي مي گويد: نبايد 
به دليل كمبود بودجه هاي درماني جان و سلامت مردم را به خطر انداخت. وي در 
ادامه مي گويد: از يكي از معاونان بيمارســتان علت اين موضوع را پرسيدم، ايشان 
در جواب سوال من به امكانات كم بيمارستان و بودجه هاي ناچيز آن اشاره كرد و 

گفت: اين كار وظيفه مسئولان بالادست ما در بخش درمان است كه متاسفانه به 
آن رسيدگي نشده است و كاملا از حيطه و اختيار ما خارج است. بنابراين راه حل 
جدي تري براي آن توسط سازمان و وزارتخانه هاي مرتبط با آن بايد صورت گيرد. 
يددرماني اصول و مقررات خاص خود را دارد و كوچك ترين خطا و اشتباهي در آن به 
افزايش بيماري هاي سخت مي انجامد. اگرچه بيمارستان ها به بيماران آموزش لازم 

را مي دهند و به آنها توصيه هاي لازم را مي كنند اما به خاطر اهميت موضوع و ابعاد 
خطرناك آن درصورت اغفال و بي توجهي روي جامعه، بايد خود مراكز بهداشتي و 
درماني مكان هاي مجزايي را براي اين كار درنظر داشته باشند و خود اين مراكز مانع از 
 حضور بيمار در مجامع عمومي شوند نه اينكه احتمال افزايش خطرات آن روي مردم 

را بيشتر كنند. 

»كسبوكار«ازبيتوجهيبيمارستانهاگزارشميدهد

خطرات جاني یددرماني هاي دو روزه

درســت كــردن يك ترشــي يا يــك مرباي ســاده 
شــايد چندين ســاعت طول بكشــد. البته بستگي 
به ســرعت عمل افراد ممكن اســت زمانش كوتاه يا 
طولاني باشــد. براي بانوي كارآفريني كه شــغل اش 
اين اســت، دشــواري و طولاني بودن زمــان اين كار 
معنايي ندارد. بانوي كارآفريني كه هم انواع ترشــي، مربا، ادويه، شــربت و... 
را درســت مي كند و با مهارتي كافي در بســته بندي آنها در شيشه مخصوص 
خود و جمع آوري مواد مورد نياز آنها از باغ و مزرعه توانســته اســت توليدات 
غذايي ســالم و طبيعي را به ديگران عرضه كند. توليدات اين خانم كارآفرين 
در دومين نمايشــگاه بين المللي كارآفريني نشــان از مهارت هاي او داشــت 
 براي همين براي ما جالب بود كه برويم و از او ســوالاتي كــه در ذهنمان بود 

را بپرسيم. 

چه چيز موجب شد كه به فكر اين كار بيفتيد؟
 به خانــه داري و انجام اموري مثــل اين علاقه زيادي داشــتم براي همين به 
فكرم رسيد كه از توانايي هايم براي داشــتن يك شغل استفاده كنم و به خاطر 
اينكه احســاس مي كردم در اين كار مهارت لازم را دارم، انگيزه من بيشتر شد 
 و اعتمادبه نفســم براي اينكه مشــتري و خريدار براي توليداتم فراهم كنم،

 زياد شد.
 از طرفي فكر اينكه بيكار باشم و در خانه بنشــينم، آزارم مي داد. خواستم هم 
كاري كنم كه درآمد خانواده ام بالا رود و هم اينكه هنر و استعدادم را در راه توليد 

محصولات سالمي بگذارم. 
تا چه حد در كار خود موفق بوده ايد و آيا توانســته ايد به اهدافي كه 

داشته ايد برسيد؟
از كارم راضي هستم و تاكنون توانسته ام در جذب مشتري و درآمدزايي براي 
خانواده ام موفق عمل كنم به گونه اي كه حتــي فرزندان و نوه هايم هم به كارم 
علاقه مند شــده اند و به كمكم مي آيند. يكي از دخترانم هم شــغل مرا براي 
زندگي اش در كنار درس و دانشــگاه انتخاب كرده كه به نظرم علت عمده اش 

ديدن مزيت هاي اين شغل و رضايتش از آن بوده است. 

به نظر شما چقدر در جامعه ما به كارآفرينان زن توجه مي شود؟
كارآفريني زنان در جامعه در گذشته مثل حال مورد توجه نبود يا شايد انگيزه 
كارآفريني در زنان به وجود نيامده بود اما در حال حاضر بسياري از زنان در اين 
زمينه علاقه و انگيزه بسيار زيادي پيدا كرده اند. البته شايد يك سري مشكلات 
مادي و هزينه هاي بالاي زندگي، زنان را به فكر واداشــته كه به كمك مردان 
بيايند اما اين علت اصلي موضوع نيســت بلكه علاقه زنان هم بســيار مشوق 

مهمي است.
 در بعضي مــوارد هــم ديدن زنــان موفــق در ايــن زمينه عامــل مهمي 
 بــراي حركــت زنــان خانــه دار بــراي مشــاركت در توليــد اقتصــادي

 جامعه است. اگر بخواهيم موضوع توجه جامعه به كارآفريني را تشريح كنيم، 
بايد بگويم متاسفانه باوجود اين امر كه زنان توانسته اند خود را به جامعه نشان 
دهند و در بسياري از كارها توانايي هاي خاص خود را ثابت كنند، هنوز اقدامات 
مهمي براي آنها صورت نگرفته است به ويژه در بخش تبليغات براي مشاغل زنان 

و حمايت هاي تشويقي از آنها. 
به نظر خودتان مزيت كارتان بر ديگر كارهاي مشابه چيست؟

سالم بودن و كيفيت توليداتم كه از داشتن هرگونه اسانس و مواد نگهدارنده عاري 
هستند، يكي از مهم ترين مزاياي كار من بر توليدات ماشيني است. من براي درست 

كردن هر مواد غذايي سعي مي كنم از مواد مضر سلامت دوري كنم. مثلا براي قره قروت 
از نمك استفاده نمي كنم و با رعايت حال بيماران و افرادي كه قند يا فشار خون دارند 
تركيب آنها را به گونه اي قرار دادم كه هم طعم جالبي داشته باشند و هم ضرر كمتري. 

توصيه شما به ديگر خانم ها چيست؟
توصيه مهم من اين است كه هرگز به ظاهر يك چيز و سختي هاي آن نگاه نكنند. 

شايد كاري تلاش و كوشش زيادي لازم داشته باشد اما اين به معناي غيرممكن 
بودن آن نيست. مثلا اگر ما خود را به انجام كارهاي كوچك و كم زحمت عادت 
بدهيم، زمينه براي رشــد ديگر مهارت هايی كه اندكي همت مي خواهد را از 
دست مي دهيم و اين يعني مبارزه با استعدادهايي كه داريم اما هر كسي بعد از 
اينكه بتواند اندكي به خود زحمت بدهد و در مقابل سختي هاي كار صبور باشد، 

نتيجه اي كه مي گيرد به همه چيز مي ارزد. 

چه برنامه اي براي آينده خود داريد؟
بزرگ ترين آرزوي من اين اســت كه بتوانم كارم را در حد يك شركت بزرگ 
توليدي وســعت بدهم و بتوانم كارهايي كه اينك انجــام دادنش هم زحمت 
كارم را بالا مي برد و هم زمانــم را طولاني تر مي كند را به راحتي و به وســيله 
 دســتگاه هاي ماشــيني انجام دهم و بتوانم توليدات و محصولات بيشــتري 

داشته باشم.

گفتوگوی»كسبوكار«بایكزنكارآفریندردوميننمایشگاهبينالمللیكارآفرینی

هدفم تاسیس شرکت تولیدی است
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کشاورزي

مديركل امور عشاير استان تهران با بيان اينكه قيمت دام در روزهاي عرفه 
و عيد قربان به عرضه و تقاضا بستگي دارد، گفت: 50 هزار راس دام توسط 

عشاير استان تهران در اين دو روز عرضه مي شود. 
به گزارش فارس، سيروس نصيري گفت: عشاير استان تهران 50 هزار راس 

دام را براي قرباني در روز عرفه و عيد قربان عرضه مي كنند. وي افزود: اين 
تصميم در جلسات با حضور مسئولان ستاد تنظيم بازار اتخاذ شده و قيمت 

فروش هم بستگي به عرضه و تقاضا دارد. 
مديركل امور عشاير استان تهران اظهار داشت: همچنين در قيمت فروش 

دام، ساعت خريد موثر است و قيمت ابتداي روز با ساعات پاياني متفاوت 
است. نصيري تصريح كرد: سال گذشته حدود 45 تا 50 هزار راس دام براي 
قرباني توسط عشاير استان تهران عرضه شد و پيش بيني مي شود امسال هم 

همين تعداد به فروش برسد. 

عرضه 50 هزار راس دام توسط عشاير براي قرباني

با وجودي كه مصرف قهوه در 
ايران يك سوم مصرف چاي 
اســت اما بازار اين نوشيدني 
در حال جا بــاز كردن در دل 
بازار رقيب پرطرفدار اســت. 
طبق آمارهاي سازمان چاي، سالانه 120 هزار تن انواع 
فرآورده هاي چاي در كشــور مصرف مي شود. از سوي 
ديگر مصرف 1200 تني انواع قهوه در كشور نشان دهنده 
بازار رو به گســترش اين محصول اســت. كارشناسان 
معتقدند قهوه با اتكا بر اســتقبال روزافزون نسل جوان 
ايراني بازار خود را گســترش مي دهد و ايران به عنوان 
بزرگ ترين فــرآوری كننده قهــوه و فرآورده هاي اين 
محصول در خاورميانه، علاوه بر تامين نياز داخلي قابليت 

فتح بازارهاي منطقه را نيز دارد. 

زنجيره بزرگ مشاغل مرتبط با قهوه فرصتي 
براي كسب وكار

مهرداد رســتم وند، كارشــناس بازار قهوه با اشاره به 
ظرفيت هاي اين محصول براي ايجاد چرخه بزرگي از 
فعاليت هاي ســودآور و كارآفرينی اقتصادي در ايران 
به »كســب وكار«، گفت: كمتر نوشــيدني را مي توان 
سراغ گرفت كه اين طور در ميان نسل جوان محبوبيت 
داشته باشــد و اين فرصتي است كه افراد متخصص در 
ايجاد كسب وكار بايد به آن توجه كنند. اين كارشناس 
زنجيره اي را كه از مشاغل وابسته به قهوه تشكيل مي شود، 
پرتعداد توصيف كرد و افزود: واردات قهوه، فرآوري و توليد 
انواع محصولات دم كردني، فوري و آماده براي مصرف در 
صنايع مرتبط، كافه ها، فروشگاه هاي تخصصي قهوه و 

محصولات داراي قهوه، صنايع و سازندگان دستگاه هاي 
فرآوري قهوه و درنهايت قنادي ها و صنايع شــيريني و 
شكلات، حلقه هاي اين زنجيره هستند كه سرمايه گذاري 
و ورود به هر يك از اين مشــاغل با توجه بــه بازار رو به 
گسترش آن در كشور از چشم انداز خوبي برخوردار است. 

نبرد نابرابر قهوه و چاي در بازار ايران
وي در ادامه به موانع پيش روي گسترش كسب وكارهاي 
مرتبط با قهوه در كشور اشاره كرد و گفت: مانع اساسي 
گسترش بازار قهوه اين است كه اين محصول در ايران 
رقيب قدرتمندي به نام چاي دارد كه كشت آن در داخل 
انجام مي شود و دولت هم اخيرا برنامه هاي حمايتي از 

كشت و مصرف چاي داخلي به اجرا درآورده است. از سوي 
ديگر ذائقه ايراني ها و خصوصا نسل هاي 50 سال به بالا 
به طور سنتي با چاي هماهنگ شده و سنگيني رونق بازار 
قهوه روي دوش نسل جوان است. رستم وند با پيش بيني 
شدت گرفتن رقابت قهوه و چاي در ايران طي سال هاي 
آينده، خاطرنشــان كرد: در حال حاضر وارد كنندگان 
چاي از نفوذ و توان مالي بالاتري برخوردارند و باوجود 
ممنوعيت هايي كه درباره تبليغ محصولات خارجي كه 
توليد مشابه داخلي دارند، وجود دارد، مي بينيم كه چاي 
خارجي به راحتي تبليغ مي شود. اين وضعيت رقابت چاي 
و قهوه را نابرابر مي كند. اين كارشناس با تاكيد بر خروج 
قهوه از سايه چاي در سال هاي اخير افزود: با توجه به اينكه 

نسل جوان به صورت فزاينده به قهوه روي آورده است، 
ديري نمي گذرد كه فعالان اين صنعت نيز توان لازم را 
براي گسترش بازار خود به دست مي آورند و قهوه خود را 

از زير سايه چاي بيش از قبل خارج مي كنند. 

تامين 100 درصدي نياز داخلي و صادرات به 
14 كشور

سيدرضا حســيني، فعال بازار قهوه نيز با بيان اينكه 
باوجود اعمال تحريم ها عليه كشــورمان، ايران يكي 
از توليدكنندگان و صادركننــدگان قهوه در جهان و 
بزرگ ترين توليدكننده در خاورميانه اســت، گفت: 
در دنيا قهوه به سه شــكل دم كردني، فوري و ميكس 
توليد مي شــود كه تنها تعداد محدودي كارخانه در 
جهان وجود دارند كه توليدكننده تمام اين محصولات 
با يكديگر هســتند و خوشــبختانه ايران يكي از اين 
توليدكنندگان به شــمار مي رود. به گزارش ايرنا، وي 
تصريح كرد: در حــال حاضر قهوه هــاي دم كردني و 
فوري ايران علاوه بــر تامين 100 درصــد بازارهاي 
داخلي، بازارهاي صادراتي افغانستان، امارات متحده 
عربي، تركمنستان، ارمنســتان، عراق، لبنان، سوريه، 
آذربايجان، آلمان، لهستان، بلغارستان، يونان، بلاروس 
و سنگال را تامين مي كند. وي با بيان آنكه قهوه به دليل 
مصرف بالا در جهان پس از نفت بيشترين گردش مالي 
را به خود اختصاص داده اســت، افزود: هم اكنون هند 
رقيب ايران در بازارهاي صادراتي اســت كه توانسته 
 بازار روســيه را از آن خود كند. وي خاطرنشان كرد:
60 درصد قهوه ايران به مصرف صنعتي و صادراتي و 40 

درصد آن به مصرف مستقيم مردم مي رسد. 

»کسب وکار«  بازار قهوه را بررسي می کند

قهوه ایرانی در جستجوی بازار های صادراتی
ایران اصلی ترین قطب تولید، فرآوری و بسته بندی قهوه در منطقه است 

گندمكاران ۳۵۰۰ میلیارد ریال 
از دولت طلب دارند

ســخنگوي خريــد تضميني گنــدم بانك 
كشــاورزی با بيان اينكه تاكنون بابت خريد 
تضميني گندم 93 هزار و 492 ميليارد ريال 
پرداخت شــده، گفت: هنوز 3 هــزار و 500 
ميليارد ريال از پول خريد گندم به كشاورزان 

پرداخت نشده است. 
حشــمت ا... نظري گفت: از ابتداي برداشت 
گندم تاكنون، 89 هزار و 919 ميليارد ريال به 
حساب كشاورزان بابت خريد تضميني گندم 

واريز شده است. 
به گزارش فارس، وي با بيــان اينكه 3 هزار و 
500 ميليارد ريال از پول خريد گندم هنوز به 
كشاورزان پرداخت نشده است، افزود: تاكنون 8 
ميليون و 326 هزار تن گندم به ارزش 93 هزار 
و 492 ميليارد ريال از كشاورز خريداري شده 
است. نظري بيان داشــت: كار خريد تضميني 
گندم در هزار و 131 مركز فعال در قالب يك 
ميليون و 310 هزار و 94 محموله انجام شده 
است. ســخنگوي خريد تضميني گندم بانك 
كشاورزي تصريح كرد: استان  خوزستان با 963 
هزار و 193 تن، گلستان با 891 هزار و 37 تن 
و فارس با 794 هزار و 287 تن رتبه هاي اول تا 
سوم فروش گندم را به خود اختصاص داده اند. 
وي افزود: بقيه بهاي خريد گندم به زودي به 
حساب گندمكاران واريز مي شود و تمام سعي 

ما تامين وجه خريد تضميني گندم است. 
به گزارش فارس، طبــق مصوبه دولت قيمت 
 هر كيلوگــرم گندم معمولي در ســال جاري 
1155 تومان و قيمت هر كيلوگرم گندم دوروم 
)ويژه ماكاراني و بيسكوئيت( 1188 تومان است. 

خبر

معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي 
گریه انگورداران درآمده است

معاون امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد، 
گفت: در حال حاضر اين محصول روي دست انگورداران 
باقي مانده، به طوري كــه در اروميه گريه آنها درآمده 
است.محمدعلي طهماسبي، با اعلام اين خبر اظهار كرد: 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد و 
در هر ميزاني كه مردم بتوانند بخورند، براي كشمش، 
خشك و صادر شود، بازهم انگور موجود است.  به گزارش 
تسنيم، وي خاطرنشان كرد: پيش بيني مي شود 180 
هزار تن كشمش از محصول امسال به دست  آيد كه از 
اين ميزان 140 تا 150 هزار تن صادرات خواهيم داشت 
و مابقي در بازار مصرف مورد استفاده قرار مي گيرد. به 
گزارش تسنيم، درحالي كه ما با توليد مازاد انگور در 
كشور مواجه هستيم و هر ساله وزارت جهاد كشاورزي 
براي حمايت و جلوگيري از ضرر و زيان كشاورزان اقدام 

به خريد تضميني كشمش مي كند.

طرح هاي پرورش میگو در گرو 
تامین 2 هزار میلیارد ریال

معاون آبزي پروري سازمان شيلات ايران گفت: اجراي 
طرح هاي پرورش ميگو در كشــور به بيش از 2هزار 
ميليارد ريال اعتبار نياز دارد كــه فقط 20درصد آن 
تامين شده است. حسين علي عبدالحي افزود: عمده 
مشكل پرورش ميگو در كشور تامين نقدينگي است 
و در اين زمينه بانك ها بايد همكاري و تعامل بيشتري 
با فعالان اين عرصه داشته باشند.  به گزارش ايرنا، وي 
ادامه داد: بي شك با سود 21درصد تسهيلات بانك هاي 
داخلي و فناوري قديمي تكثير، نمي توان با ميگوهاي 
صادراتي كه با سود 3 درصد تسهيلات و فناوري جديد، 

توليد و تكثير شده است، رقابت جدي داشت. 

اخبار

رئيس سازمان شيلات از توليد حدود 1/5 تن خاويار پرورشي در سال جاري خبر داد و 
گفت: ارزش اين محصول كه غالبا صادر مي شود بالغ بر 3 ميليون دلار است. 

حســن صالحي، معــاون وزير جهــاد كشــاورزي اظهار كــرد: حــدود 50 مزرعه 
 پــرورش ماهــي خاويــاري در كشــور فعــال اســت كــه از ايــن تعــداد حدود

 10 مزرعه امســال بــه توليــد خاويار مي رســند. بــا توجه بــه وضعيــت مزارع 

پرورشــي و پتانســيل توليد به نظر مي رســد امســال حــدود 1/5 تــن خاويار و 
حدود هــزار تن گوشــت خاويــار در كشــور توليــد شــود. وي درباره صــادرات 
ماهــي خاويــاري نيز گفــت: صــادرات ماهــي زنــده خاويــاري ممنوع اســت، 
 چراكــه احتمــال آن وجــود دارد كــه كشــورهاي مشــتري آن به رقيــب ايران 

تبديل شوند. 

صالحي اضافه كرد: گوشــت ماهي خاوياري كه قابليت صادرات هم دارد، در هتل ها و 
رستوران هاي شهرهاي شمالي كشور مصرف مي شود كه حدودا كيلويي 60 هزار تومان 
است. معاون وزير جهاد كشاورزي پيش بيني كرد امسال حدود 700 تن گوشت منجمد 
ماهي خاوياري به كشورهاي مختلف اروپايي صادر شود كه ارزشي بالغ بر 10 ميليون 

و 500 هزار دلار دارد.

صادرات 3 ميليون دلاري خاويار

قائم مقام معاون باغباني وزارت 
جهاد كشاورزي گفت: ايران با 
15 هزار هكتار گل محمدي 
حدود 27 هــزار تن محصول 
توليــد مي كند كــه ارزش 
صادراتي آن از محل اسانس و گلاب معادل 40 ميليون دلار 
در سال است. جهانگير عرب، افزود: مطابق برنامه ششم 
توسعه در قالب طرحي با عنوان »توسعه باغ ها و گياهان 
دارويي در اراضي شيبدار با تاكيد بر گل محمدي« ميزان 
توليد اين محصول به 3 برابر وضعيت فعلي خواهد رسيد. 
وي خاطرنشان كرد: مطابق اين برنامه، سطح زير كشت گل 
محمدي در كشور به 45 هزار هكتار و توليدي معادل بيش 
از 80 هزار تن مي رسد. عرب ادامه داد: تنوع در فرآورده هاي 
گل محمدي از برنامه هايي اســت كــه در وزارت جهاد 
كشاورزي دنبال مي شود و علاوه بر آن، توليد زنجيره اي 
گل محمدي و حمايت از واحدهاي كشت بافتي، از ديگر 

برنامه هاي اين طرح خواهد بود. 

توليد يك كيلوگرم گلاب از 3 كيلوگرم 
گل محمدي

2قائم مقام معــاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
تصريــح كرد: درحــال حاضــر اســانس، گلاب، گل 
خشــك و برگ هاي گل محمدي به 10 كشــور دنيا 
از جمله ژاپــن، اروپا، چيــن و... صادر مي شــود و در 
برنامه داريم كه آن را توســعه دهيم. وي يادآور شــد: 
از هــر 3 كيلوگرم گل محمدي، يــك كيلوگرم گلاب 
اســتحصال مي شــود كه در برنامه داريم بــا تنوع در 
فرآورده هــا بتوانيم علاوه بر گلاب، ســاير محصولات 
 را اســتحصال كنيم. عرب تاكيد كرد: متوسط سطح
 زير كشت گل محمدي در كشور يك هكتار است كه در 
برنامه ششم توسعه افزايش خواهد يافت و علاوه بر آن، 
در اراضي شيبدار نيز قصد داريم بتوانيم توسعه اين گل را 
داشته باشيم تا علاوه بر آنكه از روان آب ها جلوگيري شود، 
سطح سفره هاي آب زيرزميني نيز با هدايت آب توسط 

ريشه هاي اين گياه افزايش يابد. 

اختصاص تســهيلات ارزان قيمت به 
طرح هاي سودده

وي اظهار داشت: دنيا براي توسعه گياهاني چون 

گل محمدي، كشت متراكم را پيش گرفته است، 
اما از آنجا كه ايران كشــوري چهار فصل اســت، 
شرايط بهتري در اختيار اســت كه بتوانيم مطابق 
برنامه ششم و هفتم توسعه، سياست هايي را براي 
انتقال 500 هزار هكتار از فضاهاي باز كشور به سطح 
گلخانه ها داشته باشــيم. وي در ادامه افزود: وزارت 
جهاد كشاورزي براي طرح هايي كه سود اقتصادي و 
توجيه فني داشته باشد، تسهيلات ارزان قيمت قائل 
است تا بتواند توسعه كشت اين گياه را افزايش دهد. 
قائم مقــام معاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
خاطرنشــان كرد: در حال حاضر گلاب و اســانس 
از مهم ترين فرآورده هاي گل محمدي هســتند و 
كانگريت و ابسلوت كه استفاده هاي دارويي دارند، 
در كشــور امكان توليد ندارند كه اميدواريم بخش 

خصوصي بتواند در اين زمينه فعال تر عمل كند.  

حفظ منابــع آب در كنار كشــت گل 
محمدي

عرب ادامه داد: توسعه كشت گل محمدي با نهال هاي 
كشــت بافتي به حفظ آب و مديريت سفره هاي آب 
زيرزميني كمك مي كنــد و علاوه بــر آن، توليد را 

افزايش مي دهد.
 وي تصريح كرد: وزارت جهاد كشاورزي با پژوهشكده 
گل و گياهان زينتي و مركــز تحقيقاتي در اين باره 
اقدام هايي را در دســت انجام دارد كــه اميدواريم 
با تبادل اطلاعــات اين مراكز بــا محققان خارجي 
بتوانيم گام هاي موثرتري در اين بخش  برداريم. عرب 
درباره تفاوت گل محمدي و رز يادآور شــد: تمامي 
اين گل ها از يك خانواده به نام رزاســه هستند، اما 
 تنوع ارقام موجود باعث شــده بــه نام هاي مختلفي 

مشهور باشند. 

تجازي ســازي 12 رقم گل از 750 گونه 
موجود

وي تاكيــد كــرد: بيــش از 750 رقــم گل در 
خانواده رزاســه وجود دارد كــه 10 تا 12 رقم آن 
تجاري سازي شده و داراي تنوع رنگي بالايي است. 
عرب درباره توسعه كشــت گياهان دارويي و گل 
محمدي پــس از تحريم اظهار داشــت: در حال 
حاضر با 10 كشور دنيا در صادرات اين فرآورده ها 
 همــكاري داريم كــه به دنبــال متنوع ســازي

 آن هستيم. 
وي در پايــان گفــت: بســياري از كشــورهاي 
اروپايــي به دنبــال وصــل شــدن بــه بــازار 
گل و گيــاه ايــران هســتند كــه اميدواريــم 
 بتوانيــم بازارهــاي صادراتــي را در ايــن بخش 

تنوع بخشيم. 

 تولید گل محمدي در برنامه ششم ۳ برابر افزایش خواهد یافت

صادرات گل محمدي به 10 کشور دنيا

تولید 1/۳ میلیون تن شلتوك 
برنج در استان مازندران

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران با 
بيان اينكه هيچ مجوزي براي واردات برنج صادر 
نمي شــود، گفت: توليد برنج باوجود بارش اندك 
خوب است و پيش بيني مي شود حدود يك ميليون 
و 300 هزار تن شلتوك برنج در سال جاري توليد 
شود. دلاور حيدرپور با بيان اينكه بيش از 40 درصد 
برنج كشور در مازندران توليد مي شود، گفت: به 
دليل بحران آب توسعه كشت برنج از سوي وزارت 

جهاد كشاورزي مورد حمايت نيست. 
وي با پيش بيني افزايش 10 درصدي توليد برنج 
افزود: اگرچه امسال با روزهاي گرم و كم بارشي 
در اســتان مواجه بوديم، اما توليد برنج از اوضاع 
خوبي برخوردار اســت و پيش بيني ما اين است 
كه با كشت مجدد حدود يك ميليون و 300 هزار 
تن شلتوك برنج به دست  آيد. حيدرپور تصريح 
كرد: به دليل كمي رطوبت اراضي كشــت برنج 
امسال به مشكل كرم ساقه خوار برنج و اپيدمي 
بلاست مواجه نشدند و ميزان سمپاشي هم بسيار 

كاهش داشت. 
رئيس سازمان جهاد كشــاورزي مازندران در 
پاسخ به ســوال فارس مبني بر اينكه آيا امسال 
هم خريــد توافقي برنج انجام مي شــود، اظهار 
اميــدواري كرد: نيــازي به اجــراي اين طرح 
نيست، زيرا سال گذشــته در راستاي حمايت 
از توليد كنندگان و براي خروج بــازار از ركود 
انجام شد. وي تصريح كرد: هر زمان كه احساس 
شود قيمت برنج پايين مي آيد دولت وارد بازار 
مي شود، اما اميدواريم كه شرايط اين گونه پيش 
نرود. حيدرپور بيان داشــت: طبق گفته وزير 
سياســت  وزارت جهاد حمايت از توليد داخل 
اســت و به همين دليل وزارتخانــه هيچ ثبت 
سفارشي را براي واردات برنج انجام نداده است. 

خبر

برنامه ریزي براي صادرات مرکبات
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفــت: ايران 
هفتمين توليدكننده مركبات جهان است كه 
سالانه حدود 4 ميليون تن انواع مركبات توليد 
مي كند و در سال جاري نيز با توجه به افزايش 
توليد اجازه واردات داده نمي شــود و به فكر 

صادرات اين محصولات هستيم. 
محمدعلي طهماســبي اظهار كرد: در سال 
 گذشــته حدود 280 هــزار هكتار ســطح
 زير كشــت باغ هاي مركبات كشــور بود كه 
ميزان توليد انواع مركبات آبي و ديم در سال 
گذشــته به حدود 3 ميليون و 800 هزار تن 

رسيد. 
وي افزود: امســال در باغ هاي شمال وضعيت 
خوبي براي توليد انــواع مركبات وجود دارد؛ 
به گونه اي كه اگر امسال همه گل ها به محصول 
مي رسيد، نمي دانستيم بايد از ازدياد بيش از 
حد محصول چه كار كنيم و اين خود تبديل 
به ســناريويي مي شــد كه توليدكننده را با 

مخاطراتي مواجه مي كرد. 
طهماســبي با بيــان اينكه ايــران هفتمين 
توليدكننده انواع مركبات در جهان اســت، 
گفت: ســالانه حدود 130 ميليــون تن انواع 
مركبــات توليد مي شــود كه كشــورهاي 
چين، برزيــل، آمريكا، هنــد و... عمده ترين 
توليدكنندگان اين محصولات باغي هستند و 

ايران نيز در رتبه هفتم قرار دارد. 
معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: در 
ايران نيز به ترتيب استان هاي مازندران، فارس، 
كرمان، خوزستان، هرمزگان، بوشهر و گيلان 
عمده ترين توليدكنندگان مركبات هستند كه 
براســاس آخرين برآوردهاي صورت گرفته از 
باغ هاي اين مناطق، پيش بيني مي شود توليد 
انواع مركبات نسبت به سال گذشته افزايش يابد 
و در اين صورت هيچ نيازي به واردات مركبات 
نداريم. وي اعلام كرد: گرچه برخي واردكنندگان 
همواره به دنبال واردات مركبات به كشور هستند 
اما وزارت جهاد كشــاورزي اجازه واردات اين 
محصولات باغي به كشــور را نمي دهد، چراكه 
مانند سال گذشته كه حدود 50 هزار تن مركبات 
به كشــورهاي مختلف صادر شــد بايد به فكر 

صادرات مازاد اين محصولات باشيم. 

اخبار
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اصنافاصناف

با رفــع تحريم هــا و محدوديت هاي 
بين المللــي، تهديدهايــي همچون 
واردات بي رويه، پيــش روي اقتصاد 
كشــور قرار خواهد گرفــت كه اگر 
درست مديريت نشود، شوك بزرگي 

به اقتصاد كشور وارد مي كند. 
يكي از نگراني هاي جامعه صنفي در دوره پســاتحريم، سيل 
واردات كالاهــاي مصرفي و بــه دنبال آن نابــودي توليدات 

داخلي است. 
واردات بي رويــه در دوران پس از تحريــم مهم ترين دغدغه 
امروز جامعه صنعتي و صنفي اســت كه براي رفع آن نيازمند 
برنامه ريزي مدون و مديريت صحيح هستيم. مدت هاست كه 
ســرمايه گذاران خارجي براي ورود به بازار ايران برنامه ريزي 
كرده اند و قطعا پيگير اجراي اهداف خــود در ايران خواهند 
بود؛ در اين ميان اصناف به ويژه صنوف توليدي نيز بايد با يك 
مديريت يكپارچه در جذب سرمايه ها به سود خود تلاش كند. 
اگر جلــوي واردات بي رويه گرفته نشــود، بخش عمده اي از 
توليد كننده ها متضرر مي شوند، ممكن است توليدات مشابه 
وارد كشور شــود كه از نظر اقتصادي ديگر توليد آن در داخل 
كشور مقرون به صرفه نباشد و توليد كننده داخلي متضرر شود. 

فقط كالاهاي سرمايه اي وارد كشور شود
بايد تمهيداتي اتخاذ شــود كه فقط كالاهاي سرمايه اي وارد 
كشور شود تا سبب رشد اقتصادي شود و نه كالاهاي مصرفي 
كه فلج شــدن صنايع را به دنبال داشته باشد. سخنگوي اتاق 
اصناف در همين زمينه مي گويد: پســاتحريم شمشير دو لبه 
براي اصناف و توليدكنندگان است، لذا دولت بايد در شرايط 
پساتحريم هواي اصناف را داشته باشد و رويكرد وارداتي صرف 

را دنبال نكند. 
مجتبي صفايي از نگراني اصناف و بازاريان نسبت به دوران بعد 
از تحريم خبر داد و گفت: اگر دروازه هاي كشور رو به تجارت 
جهاني باز شود و دولت واردات كالا را آغاز كند، اصناف آسيب 

فراواني خواهند ديد. 
وي اظهار كرد: تجربه داشتيم كه در سال هاي گذشته واردات 
بي رويه كالاهاي بي كيفيت و ارزان قيمت، هم صنعت و توليد 
را دچار ركود و ورشكســتگي كرد و هم بــه اصناف ضربه زد. 
صفايي با بيان اينكه نمي تــوان گفت دولت هرگونه واردات را 
ممنوع كند، يادآور شد: اگر قرار است وارداتي به كشور داشته 
باشــيم بايد عمدتا مواد اوليه و خام، ماشــين آلات و دانش و 

تكنولوژي باشد. 
نايب رئيــس اتاق اصناف كرمانشــاه بــا بيان اينكــه دوران 
پســاتحريم يك شمشــير دو لبه براي اصنــاف و واحدهاي 
توليدي است، خاطرنشان كرد: اگر در اين دوران حمايت كافي 
از توليدي ها و اصناف كشور صورت گيرد، حتي مي توانند در 

بازارهاي جهاني حاضر شوند. 
به گفته صفايي وقتي كه تســهيلات 26 درصدي در اختيار 
اصناف قرار مي گيرد، آنها مجبور مي شوند براي جبران هزينه ها 

گران فروشي كنند و اين امر هزينه تمام شده آنها را بالا مي برد 
و قدرت رقابت را از اصناف مي گيــرد.  وي تاكيد كرد: دولت 
مي تواند با ارائه تسهيلات كم بهره به اصناف خصوصا اصناف 
توليدي كمك كند و ســرمايه در گردش مناسبي براي آنها 
تامين كند تا بتوانند براي حضــور در بازارهاي جهاني قدرت 

رقابت داشته باشند. 

ضرورت آمادگي اصناف در دوران پساتحريم
از سوي ديگر عضو هيات رئيسه اتاق اصناف اصفهان نيز در اين 
زمينه و در گفتگو با »كســب وكار« گفت: اصناف بايد خود را 
براي دوران پساتحريم آماده كنند، چرا كه مجبورند در فضاي 

تجارت جهاني رقابت كنند. 
مهدي اصولي اظهار كرد: تحريم هاي اعمال شده در سال هاي 
اخير موجب زيان هاي جدي در بازار كشور شد زيرا مبادلات 

اقتصادي و تامين مواد اوليه را مختل كرد. 
وي افزود: اصناف در داخل خود به صنوف توليدي، توزيعي، 
خدماتي و خدمات فني تقسيم  مي شوند كه شرايط تحريم بر 

هر كدام آثار سوء خود را گذاشته است. 
اين عضو هيات رئيســه اتاق اصناف اصفهان بــا بيان اينكه 
بنُكداران و فروشندگان بزرگ كالا در مبادلات دچار مشكلات 
بانكي و... شده اند، تصريح كرد: تحريم ها مانع ورود مواد اوليه 
صنايع شد كه اين امر از ظرفيت توليد كاست و به بيان بهتر در 
حال حاضر اصناف توليدي و كارخانجات شهرك هاي صنعتي 

با 30 درصد توان خود كار مي كنند. 

دوران رونق گذشته بازمي گردد
اصولي يادآور شد: البته بخشــي از ركود فعلي در بازار نيز به 
دليل حالت رواني ايجاد شده درباره مذاكرات و لغو تحريم ها 

به وجود آمده است. 
وي در بخش ديگري از ســخنان خود تاكيد كرد: اصناف بايد 
خود را براي دوران پساتحريم آماده كنند، چرا كه دوران رونق 
گذشته باز مي گردد، اما به اين دليل كه ايران به عنوان عضوي 
در سازمان تجارت جهاني محسوب مي شود شرايط جديدي 

به وجود مي آيد. 
خزانه دار اتاق اصناف اصفهان، با يادآوري اينكه لغو تحريم ها 
سيلي از كالاهاي خارجي را به سمت بازار كشور جاري مي كند، 
خاطرنشان كرد: در چنين وضعيتي محدوديت هاي گمركي 
برداشته مي شود و بايد اصناف به ويژه توليد كنندگان هوشيار 

باشند كه توان رقابت را از دست ندهند. 
اصولي با اشاره به اهميت بحث اقتصاد مقاومتي، تصريح كرد: 
بايد در نظر داشــت كه قيمت دلار هم با لغو تحريم ها پايين 
نمي آيد، پس در اين زمينه بايد اجناس و كالاهايي توليد شود 
كه از لحاظ كيفيت، قيمت تمام شده، خدمات نوين و... با انواع 

خارجي قابليت رقابت داشته باشد. 
با اين تفاســير، اگر شــرايط بازارهاي رقابتي دنيا را در نظر 
نگيريم، سيلي از كالاهاي ســاخته شده خارجي روانه بازار ما 
مي شود و توليد زير پاي واردات له خواهد شد. بايد نقشه راهي 

تدوين شــود تا بتوان در دوران پساتحريم در حوزه اقتصاد به 
درستي حركت كرد، چرا كه طي ۱0سال اخير در برخي موارد 
با دنيا فاصله گرفته ايم و اگر برنامه درســتي در دست نداشته 
باشــيم، ممكن اســت فضاي مطلوب به وجود آمده را هم از 

دست بدهيم. 
نخستين اتفاقي كه با لغو تحريم ها پيش روي تجارت خارجي 
كشور قرار مي گيرد، حذف واســطه هايي است كه در دوران 
تحريم كمك مي كردند تحريم را دور بزنيم و با اين كار قيمت 

تمام شده صادراتي يا وارداتي ما تا حد زيادي كاهش مي يابد. 
اگر شــرايط بازارهاي رقابتي دنيا را در نظر نگيريم، سيلي از 
كالاهاي ساخته شــده خارجي روانه بازار ما مي شود و توليد 
زير پاي واردات له خواهد شد. در عين حال بايد ارزهاي بلوكه 
شــده صرف واردات مواد اوليه  و واســطه اي توليد شود، چرا 
كه توليدي در دنياي رقابتي عــرض اندام خواهد كرد كه هم 

كيفيت خوب و هم قيمت مناسبي داشته باشد. 
طي يك سال اخير بهبود فضاي كسب و كار جزو سرفصل كارها 

چه در بخش خصوصي و چه در بخش دولتي قرار گرفته است. 
توجه به سرمايه گذاري مشــترك و توليد باكيفيت در دوران 
پس از تحريم نه تنها ارزآوري و درآمد خوبي براي كشور خواهد 
داشت، بلكه دغدغه اشتغال را هم تا حد زياد حل مي كند. كافي 
است كه تكنولوژي و مواد اوليه وارد كشور شود و از آن طرف با 
استفاده از ظرفيت نيروي مناسب كالاهاي توليدي را وارد بازار 
صادراتي كنيم و كمتر به ارز حاصل از فروش نفت كه همواره 

در نوسان است، تكيه كنيم. 

پساتحريم شمشير دو لبه براي اصناف و توليدكنندگان است

رقابت اصناف در فضاي تجارت جهاني

امروزه آرايشــگاه هاي فاقــد پروانه 
كسب در سطح شهر فعاليت مي كنند 
و مسئولان مربوطه خواستار برخورد 
جدي با ايــن واحدها هســتند. اين 
معضل بــه دليل اســتيجاري بودن 
مجموعه هايي است كه مدام تغيير مكان مي دهند و براي اخذ 

پروانه كسب اقدام نمي كنند. 
رئيس اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در اين رابطه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: چند سال است مباحثي مبني بر تخلفات 
صورت گرفته در آرايشگاه هاي زنانه مطرح مي شود كه درباره 
آرايشگاه هاي داراي جواز صحت ندارد و اگر تخلفي باشد شامل 

واحدهاي فاقد پروانه است. 
افسرالملوك ياسان در رابطه با نحوه دريافت جواز از اتحاديه 
آرايشگران توضيح داد: در تهران بزرگ فقط ۱0۱7 واحد جواز 
دارند. در ابتدا كه افراد براي گرفتن جواز به ما مراجعه مي كنند 
بايد نامه عدم سوء پيشينه، عدم اعتياد و بهداشت فردي را براي 
ما بياورند و سپس ما آنها را به اماكن معرفي مي كنيم. در رابطه 
با سابقه كار بايد ديپلم فني و حرفه اي داشته باشند. صلاحيت 
فردي و انتظامي با اماكن است، اگر اماكن صلاح ديد تشكيل 

پرونده مي دهيم. 
وي افزود: ســپس آنها را به بهداشــت و اتاق اصناف معرفي 
مي كنيم كه در آنجا كلاس هاي متفاوتي براي آنها گذاشــته 
مي شود. سپس براي آنها جواز صادر مي كنيم. در طول سال 
بر آنها نظارت مي شود و بازرس هايي از سوي اتحاديه به آنجا 

مي روند و با آنها تماس داريم. 
وي با اظهار تاسف از فعاليت برخي آرايشگاه ها در واحدهاي 
مسكوني، گفت: متاســفانه برخي آرايشگرها در خانه هايشان 
كار مي كنند و ما بايــد با حكم دادســتاني ورود پيدا كنيم و 

نمي توانيم به خانه ها برويم. 
موسوي با ارائه آماري از تعداد واحدهاي صنفي غيرمجاز در 
تهران بيان داشت: در تهران حدود 7هزار واحد صنفي غيرمجاز 
داريم يعني فقط يك هشتم آرايشگاه هاي زنانه مجاز هستند. 
قانون نظام صنفي در ماده يازده بحث شناســايي واحدهاي 
صنفي غيرمجاز را بر عهده اتحاديه گذاشــته است. همكاري 

خوبي با وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف داريم. 
ياســان انتقاد كرد: حدود دو سال اســت كه با اماكن گشت 
مشــترك داريم. به محض اينكه مي خواهيم آن آرايشــگاه 

را پلمب كنيــم، بــه وزارت كار مي روند و خــود را به عنوان 
آموزشگاه آرايشــگري معرفي مي كنند. در حالي كه حدود 5 
هزار آموزشگاه در كشور داريم و آنها بايد حداقل 500 ميليون 
سرمايه گذاري كنند تا جواز آرايشگري بگيرند، ما آنها را زير 
پوشش مي آوريم ولي نمي توانند از عهده اين مساله بربيايند و 

به نام آموزشگاه، آرايشگري مي كنند و نه آموزش. 
ياســان همچنين اظهار كرد: چند سال اســت كه بازرسان 
اتحاديه همراه با بازرسان اماكن به بازرسي و نظارت مشغول 

هستند و گشت مشترك دارند. 
وي درباره تفاوت قيمت ها در آرايشگاه هاي مختلف نيز تصريح 
كرد: ميزان قيمت را اتــاق اصناف تهران تعييــن كرده و به 
اتحاديه ابلاغ مي كند و اتحاديــه هيچ گونه دخالتي در تعيين 
قيمت ندارد و قيمت ها براساس درجه بندي ممتاز، درجه ۱ تا 
درجه سه براساس فاكتورهايي از جمله تخصص، تبحر، سابقه 

كار، متراژ و مكان ملك و تعداد صندلي تعيين مي شود. 

دريافت ارقام بالا و ميليوني آرايش عروس مورد 
تاييد اتحاديه نيست

ياســان درباره نرخ آرايش عروس اظهار داشــت: نرخ آرايش 
عروس بين آرايشگاه ها متناســب با درجه بندي آرايشگاه ها 

تعيين و اعلام مي شود. 
دريافت ارقام بــالا و ميليوني در آرايش عــروس مورد تاييد 
اتحاديه نيست و چنانچه به صورت توافق بين طرفين نباشد 
و به اطلاع اتحاديه برســد موضوع پيگيري و تذكرات لازم به 

متخلف داده مي شود. 
به گفته وي، نحوه فعاليت آرايشگاه هاي زنانه به اين شكل است 
كه فعاليت آنها در رسته يك، دو، سه و ممتاز تعريف مي شود و 
بر همين اساس نحوه خدمات متفاوت است. اين فعال صنفي 
همچنين درباره نرخ آموزش در آموزشگاه هاي آرايش زنانه نيز 
گفت: آموزش در آموزشگاه های مرتبط با اتحاديه آرايشگران 
زنانه نيســت و متولي صدور پروانه آن سازمان آموزش فني و 
حرفه اي كشور است. ما در اين رابطه نمي توانيم اقدامي كنيم 

و نهاد مرتبط با آن تصميم گيري مي كند. 

بيمه؛ مشكل جدي صنف آرايشگران
رئيس اتحاديه آرايشــگران زنانه تهران همچنين بيمه صنف 
آرايشــگران را مشــكل جدي اين صنف دانســت، و افزود: 

آرايشگري از شــغل هايي است كه هميشــه به دليل نوع كار 
از نظر بهداشــتي در معرض ابتلا به انواع بيماري هاي ريوي، 
پوستي و بيماري هاي ديســك كمر و گردن و واريس و انواع 

بيماري هاي مرتبط با اين شغل قرار دارد. 
به گفته وي اعضاي اين صنف براي امرار معاش بايد هميشه 
به طور ايســتاده خدمات ارائه دهند كه اين امر در درازمدت 
فيزيك بدنــي همكاران را خيلــي زودتر از افراد شــاغل در 
شــغل هاي ديگر مورد آســيب قرار مي دهد و از فعاليت باز 

مي دارد، اما بــا وجود همه اين مشــكلات، اعضاي اين صنف 
بيمه نيستند. 

ياســان با بيان اينكــه صنف آرايشــگري يكي از ســخت و 
زيان آورترين مشاغل اســت، اظهار كرد: آرايشگران در طول 
شبانه روز حدود ۱6 ساعت يكسره به صورت سرپا در خدمت 
مردم هســتند و اكثرا بعــد از مدتي از نظر جســمي به انواع 
بيماري ها مبتلا مي شوند لذا نيازمند حمايت از سوي مسئولان 

ذيربط به ويژه سازمان تامين اجتماعي هستند. 

وي افزود: بيمه صنف آرايشــگران بايد در اولويت كار باشد و 
همانطور كه براي اتحاديه قاليبافان بيمه تامين اجتماعي و ارائه 
تسهيلات پيش بيني شده، براي اعضاي اتحاديه آرايشگران نيز 

لحاظ شود. 
ياسان تصريح كرد: واحدهاي صنفي از امنيت شغلي برخوردار 
نيستند و با اينكه جمعيت قابل توجهي در كشور هستند اما از 
بيمه تامين اجتماعي، بازنشستگي و حمايت مالي درباره ارائه 

تسهيلات بهره مند نيستند.

 رئيس سابق اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد

يک هشتم آرايشگاه ها مجاز هستند
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

محل كار شما هر چقدر هم كه مرتب و منظم باشد، مثل هر شركت ديگري 
مي تواند از تغييرات و بهينه سازي هايي سود ببرد. با انجام اين كارهاي جزيي، 
كم هزينه و آسان مي توانيد محيط كارتان را در جهت بهتر دگرگون كرده و 

اتمسفر شركت را پربازده تر و فرح بخش تر كنيد. 

۱- آنها را به مشاركت دعوت كنيد
نظر اعضاي تيم تان را درباره جوانب مختلف محيط كار و تصميمات گوناگون 
مثل دكور شركت بپرسيد. حتما لازم نيست كه كاركنان شما سقف را رنگ 
كنند. همين كه صداي شان شنيده شود، باعث مي شود حس خوبي نسبت 

به محيط كار داشته باشند. 

۲- نورپردازي خوبي انتخاب كنيد
درســت اســت كه لامپ هاي مهتابي دوام 

بيشــتري دارند اما نور آنهــا واقعا 
آزاردهنده اســت و باعث سردرد 
مي شود. حتي علم هم اين موضوع 

را تاييد مي كنــد. تاكنون تحقيقات 
مختلفي انجام شده كه رابطه مستقيم ميان 
سردرد و لامپ هاي مهتابي را نشان مي دهند. 

۳- به همه انگيزه دهيد
در شركت تان يك بورد تهيه كنيد تا كارمندان بتوانند 

جمله ها يا تصاوير الهام بخش و مشوقانه را به آن بچسبانند. 
مي توانيد دور اين بورد جمع شويد و با هم درباره محقق كردن 

و استفاده از اين ايده ها و نقل قول ها بحث كنيد. 

 ۴- از ديدگاه هاي نو و متفاوت استقبال كنيد
شما نمي توانيد از يك طرف، كارمندان  را مجبور كنيد هر روز 
به مدت 8 ساعت به مانيتور خيره شوند و از طرف ديگر، انتظار 

داشته باشيد كه خلاق باشند. چند دست مبل و ميزهاي مجزا به كارمندان 
اين فرصت را مي دهد كه كمي ريلكس شوند و ذهن شان بازتر شود. وقتي 
وضعيت فرد و نماي مقابل چشم او عوض مي شود، سيناپس هاي عصبي 

جديدي در مغز او باز شده و به دنبال آن فرد خلاق تر مي شود. 

۵- محيط كارتان را با گل و گياه تزيين كنيد
گياهان چهــر ه زيبا و فرح بخشــي بــه اداره شــما مي بخشــند. آنها 
در اتــاق يــك اداره حيات مي دمنــد. تاكنــون هزاران تحقيــق انجام 
شــده كه در آن مزاياي گياهــان براي محيــط كار به طول و تفســير 
 توضيح داده شــده كــه يكي از آنهــا افزايــش ۱۵ درصــدي بازدهي

 است. 

۶- دما را متعادل كنيد
بالا نبردن دماي اداره، شايد باعث شود شما پول كمتري براي ميزان مصرف 
انرژي بپردازيد اما از طرف ديگر، ميزان بازدهي كارمندان شــما را پايين 
مي آورد. مطالعات نشان مي دهند كه دماي بين ۲۰ تا ۲۵ درجه سانتي گراد 
ميزان كارايي را افزايش مي دهد و حتي تعداد غلط هاي املايي را كم مي كند. 

 
۷- تن سالم داشته باشيد

از گوگل هميشه به عنوان شركتي ياد مي شود كه به سلامت و رفاه حال 
 كارمندانش اهميت زيادي مي دهد. به عنوان مثــال، كافه ترياي گوگل 
يك ديوار صخره نوردي دارد تا كارمندان در زمان استراحت براي سالم ماندن 
از آن استفاده كنند. هيچ احتياجي نيست كه اتاق استراحت را به تجهيزات 
كامل مجهز كنيد، همين كه در گوشه اي يك ابزار ورزشي باشد كافي است. 

۸- سبز باشيد
كارمندان دوســت دارند در شــركت هايي 
فعاليت كنند كه به محيط زيســت اهميت 
مي دهند و تفاوتي ايجاد مي كنند. شركت شما 
هم بايد به همين نكته دقت كند و سبز باشد، 
چرا كه در چند سال آينده، اين موضوع به يك عرف 
تبديل خواهد شد. علاوه بر اين، كارمندان وقتي اين ذهنيت 
را داشته باشند كه شركت شان به محيط  زيست كمك مي كند، 

حس بهتري خواهند داشت و بيشتر تلاش مي كنند. 

۹- همه كنار هم باشيد
تقسيم كردن اعضاي تيم ها باعث ايجاد شكاف بين گروه ها مي شود. 
نكته اينجاست كه اكثرتيم ها  متوجه اين موضوع نمي شوند. بهتر 
است كه همه اعضاي تيم ها با هم بنشــينند. اين باعث مي شود 
 كار گروهي ميان آنها بهتر شــود و در اعضاي تيم حس خوشحالي

 ايجاد مي شود.

راهكارهای  افزايش موفقيت تيم ها در محل كار

يكــي از جذاب ترين، پرچالش تريــن و در عين حال 
لذتبخش ترين شغل هاي دنيا بازاريابي و فروش است. 
خوشبختانه در كنار داشتن خصوصيات و هنر بازاريابي، 
اين رشته به عنوان يك علم و تخصص نيز پذيرفته شده 
اســت و فعالان بازار پذيرفته اند كه در كنار جوهره و 
تجربه ناچار از آشنايي با اصول و تكنيك هاي بازاريابي 
نوين متناسب با بوم و شــرايط هر كشور و بازار هدف 

هستند. 
در اين نوشــته به مهم ترين آمادگي هــا و در نتيجه 
مهارت هايي كه بازارياب و فروشنده حرفه اي بايد دارا 

باشد، اشاره مي شود. 

۱. آمادگي روحي و رواني 
براي ارتقای اين آمادگي لازم است افراد در خودشناسي 
خويش يا تمام نقاط قوت و ضعف جهت مهندسي توفيق 

و مهندسي شكســت تلاش كنند. همچنين بازاريابان 
و فروشــندگان عصر امروزي مي دانند كه بايد شيفته 
خودشان باشند و تا زماني كه خودشان را دوست نداشته 
باشند و احســاس خوبي از خود واقعي شان نداشته 
باشند، نمي توانند ديگران از جمله مشتري را دوست 
داشته باشند. بازاريابان و فروشندگان حرفه اي عاشق 
خودشان ، مشتري شان و عاشق سازمان شان هستند. 
همچنين ايشان خودشــان را باور دارند و در راستاي 
ارتقای اعتماد به نفس و عزت نفس خويش تلاش آگاهانه 

خواهند كرد. 

۲. آمادگي جسمي 
بازاريابان و فروشــندگان حرفه اي مي دانند كه براي 
رسيدن به اهداف موفقيت در بازار نياز به جسم سالم 
دارند، پس از جســم خويش مراقبت مي كنند، ورزش 

مي كنند، تغذيه خوب دارند و به سلامتي خويش اهميت 
مي دهند. 

۳. آمادگي محصول شناسي
بازاريابان و فروشــندگان حرفه اي قبل از اقدام براي 
شروع كار بازاريابي و فروش در يك شركت، ابتدا ساعات 
قابل توجهي را صرف شناخت كافي و كامل از محصول 
مي كنند تا در مقابل سوالات موشكافانه و دقيق مشتري 
بتوانند پاسخ هاي دقيق داده و به اين طريق خودشان را 
به عنوان يك مهندس فروش برجسته به مشتري نشان 

دهند. 

۴. آمادگي بازارشناسي
بازاريابان و فروشندگان حرفه اي مي دانند كه هر بازار 
هدف با بازار ديگر تفاوت هايي دارد. بنابراين در شناخت 

مشــتريان با تمام ابعاد آنها از نظر فرهنگ و مذهب، 
توان اقتصادي و ســاير ويژگي ها و خصوصيات تلاش 
مي كنند.آنها مي دانند كه لازم است با شناخت دقيق 
از بازار و مشتريان، خودشــان را با آنها هماهنگ كنند 
 نه اينكه انتظار داشته باشند مشتريان با آنها هماهنگ 

شوند. 

۵. آمادگي تعامل و نفوذ در دل ديگران
بازاريابان و فروشندگان حرفه اي مي دانند كه مشتريان 
قبل از خريد محصول بايد خريدار خود آنها باشند. اگر 
مشتري درباره شخص فروشــنده حس خوبي نداشته 
باشــد، به او فرصت متقاعد كردن هــم نمي دهد ، به 
همين جهت است كه امروزه تيپ ظاهري و تيپ باطني 
 در راستاي تاثيرگذاشــتن به مشتري اهميت بسزايي

 يافته است. 

راهکار

اقتصاد خرد به چه معني است؟
 )Microeconomics :اقتصاد خرد )به انگليسي
شاخه اي از علم اقتصاد است كه به مطالعه منحصر 
به فرد اقتصــاد، تجزيــه و تحليل بــازار، رفتار 
مصرف كنندگان ، خانوارها و بنگاه ها مي پردازد و 

اساس آن مدل هاي رياضي است. 
اقتصاد خــرد چگونگــي رفتار انســان ها و 
انتخاب هاي شان را در سطح واحدهاي خرد 
 يا كوچك اقتصادي مانند يك فرد، يك بنگاه،
 يك صنعت يا بازار يك كالاي خاص بررسي 
مي كند و به چگونگــي تعامل بين خريداران 
و مصرف كنندگان و عوامــل موثر در انتخاب 
خريداران مي پردازد. اقتصاد خرد به خصوص 
به الگوي عرضه و تقاضا براي كالاها و خدمات 
و همچنين تعيين قيمت خروجي در بازارهاي 
خاص توجه دارد و معمــولا در بازارهايي كه 
در آن كالاها در حال خريد و فروش هستند، 
كاربرد دارد. اقتصــاد خرد راجع به رفتارهاي 
گروه هاي انفرادي اســت، حال آنكه اقتصاد 
كلان يا ماكرو، رفتارهاي اقتصادي در سطح 
كلي را مورد بررســي قرار مي دهــد. اقتصاد 
خرد، مباحثــي چون رفتــار مصرف كننده، 
رفتار توليد كننده و چگونگي تعيين قيمت در 
بازارهاي مختلف را دربر مي گيرد. حال آنكه 
اقتصاد كلان، تغييرات متغيرهاي اقتصادي 
از قبيل درآمد ملي، ســطح اشتغال و سطح 
عمومــي قيمت ها را مــورد مطالعه و تحليل 

قرار مي دهد. 

ماليات با نرخ صفر چيست؟
منظور از ماليات با نرخ صفر روشــي است كه 
موديان مشمول آن مكلف به تسليم اظهارنامه، 
دفاتر قانوني، اسناد و مدارك حسابداري حسب 
مورد، براي درآمدهاي خود به ترتيب مقرر در 
قانون ماليات هاي مستقيم و در مواعد مشخص 

شده به سازمان امور مالياتي هستند. 
سازمان امور مالياتي مكلف به بررسي اظهارنامه 
و تعييــن درآمد مشــمول ماليات براســاس 
مستندات، مدارك و اظهارنامه تسليمي است 
و پس از تعيين درآمد مشمول ماليات موديان، 

ماليات آن با نرخ صفر محاسبه مي شود. 
@eghtesaderooz

مفاهيم اقتصادي مهارت های مديريتی

بعضي وقت هــا مجبور به اخراج ناخواســته افراد 
مي شــويم اما نحوه و نوع برخورد در اخراج بسيار 
مهم اســت. در فرايند اخراج فشــار روحي بسيار 
سنگيني به فرد وارد مي شود و اين فشار روحي و 
احساسي يك سري رفتارها را به دنبال خود خواهد 
داشت. فرد طي دوره اخراج ۵ مرحله را پشت سر 

مي گذارد. 
۱- شوك )ناشي از دريافت خبر اخراج( 

۲- مقاومت )عصبانيت فرد ناشــي از اين مقاومت 
است( 

3- پذيرش )اخراج را به عنوان يك رخداد خارج از 
كنترل آنها مي پذيرند( 

4- اكتشاف )بعد از پذيرش به دنبال فرصت هاي 

جديد مي روند( 
۵- تعهد )بــه آينده و موقعيت هــاي جديد خود 

اميدوار و متعهد مي شوند( 
شما به عنوان يك مدير بايد اين مراحل را به خوبي 
درك كرده و از آنها آگاهي پيدا كنيد. سپس طي 
اين فرايند بايد به فرد كمك كنيد كه ســريع تر از 
مرحله يك و دو گذشته و به مرحله پذيرش برسد. 
مدت زمان اين مراحــل در افراد مختلف، متفاوت 
است ولي در هر صورت شما بايد براي كوتاه كردن 

اين مراحل نهايت تلاش خود را بكنيد. 
توصيه مي كنم كه حتما خبر اخراج را شــخصا و 
 در يك جلســه حضوري به فرد بگوييد. نيازي به

 مقدمه چيني و گفتن جمــلات همدردي و غيره 

نيست. اگر شما مدير خوبي بوده باشيد و قبلا تلاش 
خود را براي همراه كردن و آموزش فرد انجام داده 
باشــيد او به خوبي دليل اخراج خود را مي داند و 
نيازي به مقدمــه چيني و دليــل و برهان آوردن 
نيست. در غير اينصورت من توصيه اي ندارم چون 

روي صحبتم با مديران است.
به هيچ وجه وارد بحث و جدل با كارمند اخراج شده 
نشويد و دليل و برهان هاي بيخودي نياوريد و سعي 
كنيد تا حال فرد را به خوبي درك كنيد، چرا كه در 
غير اينصورت او نمي تواند از مراحل يك و دو عبور 
كند. بنابراين با صادقانه صحبت كردن به فرد كمك 

كنيد تا موقعيت را به خوبي درك كند. 
@PracticalManagement

با  درايت اخراج كنيد

اشتباه كسب و كارهاي كوچك در شبكه هاي اجتماعي

شبكه هاي اجتماعي مدت كوتاهي اســت كه در زندگي ما حضور پيدا كرده اند، 
هرچند در همين دوره كوتاه همواره با نرخي باورنكردني رشــد كرده اند. با اين 
حال، »آداب« يا »ابتذالاتي« هســت كه كم و بيش در شــبكه هاي اجتماعي 
وجود دارند و متاســفانه هنوز هم در پنجــره مجازي ديده  مي شــوند. دلايل 
متفاوتي موجب اين اتفاق مي شــود ولــي احتمالا بخش انگشت شــماري از 
 اين مســائل و نگرش ها شــامل حال گــروه كســب و كارهــاي كوچك نيز 

مي شوند. 
مثال هايي از اين دست عبارتند از: الف( ميل به تصحيحات سريع يا نتايج كوتاه مدت 
و ب( ديدگاه سنتي تثبيت بازاريابي با پخش پيام هاي تبليغاتي. وقت يا كمبود وقت 

هم بدون شك عامل موثري در اين امر است. 
در اينجا به ۵ اشــتباه كليدي اشاره شده است كه كســب و كارهاي كوچك در 
شبكه هاي اجتماعي انجام مي دهند و نكاتي نيز براي غلبه بر آنها مطرح شده است. 

۱. راهبردي فكر نكردن 
 )مساله: رفتن به پلتفرم هاي جديد بدون تفكر كافي و قبلي   »همه روي فيسبوك 

هستند، پس ما هم بايد باشيم.«( 
بــراي خودتان چند هــدف نهايــي بگذاريد، اهدافــي براي به ثمر نشــاندن 

فعاليت هاي تان. 
هميشه از خود بپرسيد »چرا ما داريم اين كار را انجام مي دهيم؟« )اين پرسش به 

شما كمك مي كند خطاهاي اجرايي ساده يا تاكتيكي مرتكب نشويد.( 

۲. فكر نكردن به مخاطبان شبكه 
 )مساله: بسياري از كسب و كارهاي كوچك درباره محصولات و خدمات شان غلو 

مي كنند ، درحالي كه شبكه اجتماعي براي مشتري هاست.( 
وقتي راهبرد يا برنامه اي محتوايي نداشته باشيد، موقعيت تان سبب مي شود بيش از 
حد درباره خودتان حرف بزنيد. اين كار را نكنيد.به كساني فكر كنيد كه مي كوشيد 
در شبكه هاي اجتماعي جذب شان كنيد و محتواي مناسبي بسازيد كه پاسخگوي 
نيازهاي آنها باشد. فكر و ذكر شما بايد درباره آنان باشد، مشتريان تان، نه خودتان. 

۳. به قدر كافي فعال نبودن 
 )مساله: انگيزه كافي به دست نيامده  است زيرا شبكه اجتماعي در اولويت نيست.( 
ممكن اســت فكر كنيد كه يك  بار توئيت كــردن در روز تلاش خوبي اســت 
ولي اگر مي خواهيد در اين مسير شروع به پيشــرفت كنيد اگر روزي ۱۵ تا ۲۰ 
توئيت نداريد بايد دستكم ۵ تا داشته  باشــيد در حين راه بايد به ارزش خودتان 
 بيفزاييــد، در بحث با ديگران مشــاركت كنيد  و به مرور زمــان نتايج كارتان را 

خواهيد ديد. 
اگر مي خواهيد بلاگ نويسي كنيد، يك نوشته در ماه كافي نيست، در حقيقت، 
اين كار پيام نادرستي را مي رساند: »چي؟ يعني هيچي واسه گفتن نداريد؟«  بايد 
هدف اين باشد كه در شبكه هاي كمتري حضور داشته  باشيد ولي به درستي در 

آنها مشاركت كنيد، هدفمند و منظم باشيد. 

۴. احترام نگذاشتن به تفاوت هاي ظريف هر پلتفرم 
 )مساله: ارسال بيش از حد نوشته هايي با محتواي يكسان از طريق كانال هاي متعدد 
كه از ابزارهاي خودكار بهره مي گيرند، بدون در نظر گرفتن مخاطبان هر پلتفرم( 

باز هم از شبكه هاي كمتري بهره  بگيريد، بدانيد هر پلتفرم چگونه كار مي كند، 
چگونه افراد از آن استفاده مي كنند و با هم در تعامل هستند؛ براي نمونه توئيتر 
پديده اي است كه واقعا متفاوت از فيسبوك است، تفاوت ها را بدانيد و رويكرد خود 

را به درستي طرح ريزي  كنيد. 
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